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Imagine… 

Bij het schrijven van dit Voorwoord besef ik pas dat er opnieuw een jaar voorbij (gevlogen) is.  
Dit gevoel wordt nog versterkt door de opkomende stroom aan lookbacks over het 

voorbije jaar. Of we nu spreken van het journaal-jaaroverzicht of de meest beluisterde songs op 
Spotify of het aantal sportactiviteiten volgens Strava… het mag duidelijk zijn dat iedereen het 
jaar aan het afsluiten is! 
 
Het is een open deur intrappen dat er in het afgelopen jaar veel gebeurd is! Gegeven de 
hierboven vermelde jaaroverzichten, wil ik deze nieuwsfeiten uiteraard niet herhalen in 
dit Voorwoord. Echter, het loont altijd de moeite om even terug te blikken op wat wij als 
alumnivereniging hebben bewerkstelligd en wat de plannen voor de nabije toekomst zijn. 
 
In 2023 hadden we de succesvolle herlancering van onze jongerenwerking met o.a. de 
beloftevolle start van de Ondernemerscafés waarbij jong en minder jong ervaringen rond 
ondernemerschap deelden, de grote interesse voor de afterwork drinks, alsook de organisatie 
van de jobbeurs voor jong afgestudeerden. Wat volgens mij daarbij uniek is, is dat de meeste 
van die events voor het eerst werden georganiseerd in verschillende steden waar onze faculteit 
FEB actief is. Ongetwijfeld zet deze trend zich in 2024 verder en doen we nog meer steden aan! 
 
Voorts hebben onze deelverenigingen (per regio, per vakdomein of per generatie) afgelopen 
jaar hun beste beentje voorgezet waarbij een mix van activiteiten (i.e. bedrijfsbezoeken, 
lezingen, sportactiviteiten, museumbezoek…) werd aangeboden aan al onze alumni, iets wat 
ze uiteraard in 2024 verder gaan uitbreiden. Een dikke pluim voor de inzet van de besturen van 
onze deelverenigingen in het afgelopen jaar! 
 
Qua vooruitblik vestig ik graag de aandacht op de events die in de eerste maanden van  
het jaar worden georganiseerd; met speciale aandacht voor de nieuwjaarsrecepties in elk van 
de Vlaamse provincies en in Brussel. Hou dus zeker onze Ekonomika Nieuwsbrief in de gaten! 
 
Tot slot, kijken ook onze vaste partners (Ekonomika Studenten & Faculteit) met  
tevredenheid terug op het afgelopen jaar! Het hoeft geen betoog dat de wensen van de  
Gen Z-studentengeneratie verschillend zijn van die van elk van ons bij Ekonomika Alumni.  
Jaar op jaar blijft het dus een huzarenstuk om beide ‘instituten’ voldoende wendbaar te maken 
om elkeens visie te kunnen uitvoeren, in goede verstandhouding en samenwerking.  
 
Afsluiten doe ik graag met de lyrics van John Lennon uit zijn meest succesvolle song: 
 
“Imagine all the people  
Livin’ life in peace 
You may say I’m a dreamer 
But I’m not the only one 
I hope someday you’ll join us 
And the world will be as one” 
 
In afwachting van elkaar te ontmoeten op een volgend event, wens ik jullie alvast  
een fijne en vredevolle kerst- en eindejaarsperiode toe! Tot binnenkort!  
 
Ludovic Deprez 
Co-voorzitter Ekonomika Alumni
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Frans Van Daele: Vroeger was de wereld eigenlijk strak ge- 
organiseerd. Je had de Verenigde Staten en hun vrienden, 
je had de Sovjet-Unie, later Rusland, en zijn vrienden, en 
dan had je nog enkele onafhankelijke landen zoals India. 
Dat was een toestand van machtsevenwicht. En vóór de 
Muur in 1989 viel, was er nog nauwelijks sprake van China. 
Maar nu is die strakke ordening weggevallen. We moeten 
daarom even terugkeren naar die periode van rond 1989. 
De toenmalige Sovjetleider Gorbatsjov maakte toen een 
einde aan het Sovjetimperium. Eigenlijk valt dat achteraf 
beschouwd niet te begrijpen. Waarom zou iemand zomaar 
zijn machtspositie opgeven? We kunnen nu nog altijd maar 
gissen naar de redenen. De KGB vond wel dat de afstand 
tussen de VS en de Sovjet-Unie steeds groter werd. Met 
de groeiende economische achterstand tegenover de VS.  
‘We are in a losing game’. Dacht hij dat het beëindigen van 
de Koude Oorlog Rusland betere kaarten zou brengen?  
Dat is één verklaring die ik verschillende malen heb gehoord.  
Of dacht Gorbatsjov dat het onmetelijke Sovjetrijk toch gedoemd 
was om uiteen te vallen, en dan liever op een ordentelijke  
manier dan het land in de chaos storten? Of speelden 

beide factoren? Anybody’s guess is good. In elk geval weer-
klonken in Washington toen de vreugdekreten ‘We won 
the Cold War!’. Met de al even legendarische quote van de  
Amerikaanse professor Francis Fukuyama met zijn ‘einde van 
de geschiedenis’, bedoelend dat de democratie en de liberale 
economie en de globalisering hadden gezegevierd en de over-
heersende norm in de wereld waren geworden.

Dat is dus een grote misrekening gebleken. Want plots kwam 
daar nine eleven. Dat was een hard ontwaken. De wereld 
was immers niet méér ‘westers’ geworden. Integendeel, een 
groot deel van de wereld zette zich juist af tégen het Westen.  
De wereld viel uit elkaar en iedereen ging zowat zijn eigen weg. 
Een nieuw evenwicht in de wereld was ver zoek. De VS bleef 
wel hardnekkig streven naar wereldheerschappij, met nog altijd 
de grootste economie ter wereld, de belangrijkste munt tevens 
dé reservemunt in de wereld, en het sterkste leger ter wereld. 
Maar dan kwam stoorzender Donald Trump (2017-2021).  
Die heeft in de VS een ongeziene tweespalt veroorzaakt, niet 
alleen in het Congres tussen de Republikeinen en de Democraten, 
maar ook in de Amerikaanse samenleving. 

Senior Series 

BARON FRANS VAN DAELE

”De voorspelbaarheid  
in de wereld is verdwenen.  
Europa moet daarom zijn 
eigen koers varen.”
Het was nog vóór de nieuwe oorlog in Israël dat baron Frans Van Daele de eerste 
Senior Series (zie kader) opluisterde met een betoog over de geopolitieke toestand 
in de wereld. Op dat ogenblik overheerste het conflict tussen Rusland en Oekraïne 
de media, met als ‘second best’ de nervositeit van China in de Zuid-Chinese Zee. 
Maar de boodschap van gewezen topdiplomaat en kabinetschef van zowel de 
koning als van de oud-voorzitter van de Europese Raad Herman van Rompuy op  
21 september 2023 was duidelijk: ‘De voorspelbaarheid en rationaliteit van 
vroeger zijn verdwenen.’ Ruim veertig Ekonomika Alumni waren voor deze 
lunchcauserie in Leuvense Faculty Club komen opdagen. 
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Baron Frans Van Daele

Trumps focus lag niet op het buitenland maar wel op het binnen- 
land, zoals het beheersen van de immigratiestromen, en het 
versterken van de grote bedrijven, onder andere door produc-
tie terug te halen uit o.a. China, dat de grote systeemrivaal  
geworden was. Maar voor Europa was Trump een wake-up call:  
de eerste barsten tussen de VS en Europa zijn toen zichtbaar 
geworden. Het Amerika van Trump stond immers niet langer  
onvoorwaardelijk achter Europa. En voor de toekomst lijkt 
Trump nog altijd niet te zijn uitgeteld.

EUROPA ZIT GEKNELD 

Frans Van Daele: De Europese Commissie onder leiding van 
Ursula von der Leyen heeft dat goed begrepen, dat iedereen 
in de wereld nu zijn eigen weg gaat. En dat Europa dat óók 
moet doen. Persoonlijk ben ik van mening dat zij en de EU 
Commissie dat goed hebben gedaan: de verdere ontwikkeling 
van de interne markt, de organisatie van de Covid-vaccins, de 
aanpak van de oorlog in Oekraïne ... Maar wat vooral opvalt is 
dat deze Europese Commissie een veel grotere impact op het 
beleid heeft gehad dan wat de verdragen haar aan bevoegd- 
heden toelaten. Het gaat hier om een ‘kruipende bevoegd-
heidsuitbreiding’. Dat zien we bijvoorbeeld aan het klimaat-
beleid van de Europese Commissie gedragen door gewezen 
‘klimaatpaus’ Frans Timmermans die met zijn EU Green Deal 
een enorme impact op het leven van de Europese burgers en 
bedrijven heeft teweeggebracht. 

DE SENIOR SERIES! 

De Senior Series is een initiatief dat dit academie-
jaar 2023-24 werd opgestart door de voorzitter 
van de seniorenafdeling van Ekonomika Alumni,  
Freddy Nurski. De formule bestaat uit een middag- 
causerie met een interessante keynote lezing  
door een eminente spreker, gevolgd door een 
lichte lunch. Grosso modo vindt zo’n Senior Series 
eenmaal om de twee maanden plaats, meestal in 
de Faculty Club in Leuven, maar een activiteit op 
verplaatsing is ook steeds mogelijk. In 2023 waren 
diplomaat baron Frans Van Daele (september) en 
radiomaker Jan Hautekiet (november) de ‘hoge 
gasten’. Ook in 2024 zullen deze Senior Series  
regelmatig plaatsvinden. Hou daarom de agenda 
van Ekonomika Alumni goed in het oog!
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En dan is er nog de problematiek van de uitbreiding. Niet minder  
dan acht landen zijn kandidaat-lidstaten: Oekraïne, Servië, 
Albanië, Bosnië-Herzegovina, Montenegro, Noord-Macedonië, 
Moldavië en Turkije. Het traject zal voor elk van deze landen  
verschillend zijn. Maar zolang Oekraïne in oorlog is kan het eigen-
lijk geen volwaardig lid van de Unie en van de NAVO worden.  
En Turkije … dat is al sinds 1987 kandidaat-lid waarbij het 
reeds in 1963 een Associatieovereenkomst met de Europese  
Gemeenschap heeft afgesloten. Maar het dossier schiet voor geen 
meter op. Als dat allemaal afgerond zal zijn, hebben we een EU met  
35 lidstaten. Is dat dan nog bestuurbaar onder de huidige regels? 

DE SPELREGELS VERANDEREN? 

Moeten we dan niet de spelregels veranderen, zoals bv. 
de unanimiteitsregel? En kan bv het Gemeenschappelijk  
Landbouwbeleid dan wel betaalbaar blijven? Allemaal zeer nete-
lige kwesties. Maar een nieuw Europees Verdrag zou een gevaar-
lijke onderneming zijn. De Unie zou er wel eens haar nek kunnen 
op breken. Maar misschien is een ‘onvolledig lidmaatschap’ 
een oplossing, zoals de landen in de Europese Economische  
Ruimte (EER) , of een tussenoplossing à la Noorwegen dat 
geen volwaardig lid is maar wel nauw verbonden, of lid worden 
van de euro, of gewoon lid worden van de douane-unie als 
eerste stap? In elk geval: dat gaat allemaal nog jaren duren 
en de afloop is uiterst onzeker. Maar die landen geen enkel  
perspectief geven is evenmin een optie. Dat zou tot een grotere 
instabiliteit in Europa leiden, of kan deze landen zelfs in de 
armen van onze rivalen drijven. 

RUSLAND: DE NOSTALGIE NAAR  
PETER DE GROTE

Met onze Westerse ogen kunnen wij Poetin moeilijk begrijpen.  
Zijn regime wordt ten andere steeds autoritairder. Maar in wezen 
toont Rusland nostalgie naar het grootse verleden van het Rijk 
van Peter De Grote, de grondlegger van het huidige Rusland, 
later uitgegroeid tot het gigantische Sovjetimperium. Met de 
inval in Oekraïne wil hij dit ‘herstellen’. Maar of dit rationeel is? 
Ik heb de indruk dat Poetin wel een rationeel iemand is maar 
niet goed werd voorgelicht, want zijn plannen in Oekraïne lopen 
allesbehalve zoals hij verhoopt had. We staan nu allicht voor 
een langdurige, uitputtende en bloederige stellingenoorlog.  
Maar hoe dan ook, wat ook de uitslag van het conflict zal zijn, 
Rusland zal altijd een machtsfactor op het geopolitieke toneel 
blijven en dat op zijn eigen onnavolgbare manier.

DE SCHIER ONSTUITBARE  
OPGANG VAN CHINA

Superambitieus. Anders kan je de houding van China op het 
geopolitieke toneel niet noemen. Het land is constant bezig 
om zijn macht op economisch en militair vlak op te bouwen.  
Het Belt and Road-initiatief maakt die ambitie bijvoorbeeld dui-
delijk. Maar toch heeft China steeds meer af te rekenen met 
interne problemen, zoals de vastgoedcrisis, de hoge spaarquote  
die de binnenlandse consumptie hindert waardoor het moet 
vasthouden aan zijn agressieve exportmodel dat nu hier bij 

ons steeds meer kritiek krijgt omdat het onze industrie onder-
mijnt. Die exportgerichtheid zal hen allicht toch ook wat terug- 
houdend doen opstellen in de Zuid-Chinese Zee. Maar laat het 
duidelijk zijn: China wil naast de VS, en liever vóór de VS, de 
tweede pool in de wereld worden. Wij zullen onze Atlantische 
alliantie met de VS daar moeten tegenover blijven zetten. De 
VS zijn trouwens bezig een buffer op te richten in Azië, samen 
met India, Australië en Japan. En daarenboven blijft de VS een 
belangrijke machtsfactor bv. in het Midden-Oosten.

EN DE ‘BRICS’? 

BRICS? Dat is eigenlijk een amalgaam dat weinig voorstelt, ook 
al gaat het op zich stuk voor stuk om belangrijke economieën:  
Brazilië, Rusland, India, China en Zuid-Afrika, samen goed voor 
27% van de wereldeconomie. Maar hun zwakte is dat ze zeer 
weinig gemeenschappelijk hebben, behalve misschien hun 
‘jaloezie’ tegenover het Westen. En er zijn recent maar liefst zes 
andere gegadigden om bij de BRICS te horen (Argentinië, Egypte,  
Ethiopië, Iran, Saoedi-Arabië en de Vereinigde Arabische  
Emiraten). Maar zelfs met elf zie ik ze gezamenlijk geen grote 
rol spelen. Veel belangrijker is China daarin: dàt is een échte 
tegenmacht voor het Westen.

EN WAAR STAAT AFRIKA HIER IN?

De vraag is of we de Afrikanen een welvaartsperspectief kunnen 
bieden? Maar … er zijn 45 Afrikaanse landen en die zijn elk heel 
verschillend. De sleutel ligt bij de landbouw. Maar dan wordt 
het heel moeilijk, want er bestaan geen pasklare oplossingen. 
Want het gaat niet alleen om de landbouwproductie alleen. 
Maar je moet verder kijken dan dat. Hoe ga je die productie  
kunnen transporteren, en zijn er dan wegen en havens?  
En hoe ga je ervoor zorgen dat de kleine boeren niet buiten 
het systeem worden geduwd door de grootgrondbezitters? 
De analyse dat we dáár de economie moeten aanzwengelen 
klopt, maar de praktijk zegt mij dat het een aartsmoeilijke 
opdracht is.

STAAT DE DEMOCRATIE IN EUROPA
ONDER DRUK?

Staat de democratie in Europa onder druk? De extremen zijn 
in opmars, dat zien we aan verschillende verkiezingsuitslagen. 
Maar ik ben toch niet pessimistisch. Wanneer de economie 
goed blijft draaien, en de mensen dat zo ervaren, neemt dat de 
wind uit de zeilen van de extremisten. En zelfs bij winst zie ik 
dat zij zelden of niet tot meerderheden komen. In Italië regeert 
nu wel het radicaal-rechtse Fratelli d’Italia met eerste minister 
Georgia Meloni. Zij blijkt vooralsnog toch geen extreme koers te 
varen. We moeten er bovendien van uitgaan dat onze westerse 
democratieën sterk en stabiel genoeg zijn.

Fa Quix 
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BEDRIJFSPROFIEL PANENCO

‘Je IT-bedrijf heeft maar zin als je reële 
problemen van reële gebruikers oplost.’ 

Panenco is het IT-bedrijf dat Egwin Avau 9 jaar geleden in Leuven heeft opgericht 
en dat intussen een veertigtal medewerkers telt, verdeeld over België en Kiev,  
met een omzet van enkele miljoenen euro’s. Egwin Avau is bij vele jongere 
generaties ook bekend als de praeses van het 83ste Ekonomikajaar. 

Alumni@FEB

Twee Ekonomika alumni en  
oprichters van een IT-bedrijf getuigen: 

Egwin Avau (Panenco)  
en Paul Van Coillie (Arco)

Alumni@FEB

Egwin Avau: Met ons team bij Panenco ondersteunen we bedrij-
ven – groot en klein – met hun digitale productontwikkeling.  
We zijn gestart in 2014, meteen na mijn studies Handelsingenieur 
in de Beleidsinformatica aan de KU Leuven. Ons klantenbestand 
is erg divers, dat gaat van spin-offs en scale-ups tot innovatieve 
corporates. Wat doen wij meer precies? Ik zou ons omschrij-
ven als een ‘Digital Product Studio’. Wij bouwen en vernieuwen 
softwareproducten in co-creatie met onze klanten, op cloud- 
platformen zoals AWS, Google Cloud en Microsoft Azure. Dat 
klinkt misschien theoretisch, maar ik zal enkele voorbeelden 
geven om dit wat meer tastbaar te maken.

SoundTalks is zo’n project, het is een spin-off van de KU Leuven. 
Het bedrijf heeft hardware devices ontwikkeld die in varkensstal-
len worden geplaatst, ja jullie horen het goed, varkensstallen. 
Daar worden via sensoren allerlei parameters gemeten waaron-
der temperatuur, luchtvochtigheid en andere omgevingsfactoren. 
Maar er worden ook geluidsopnames gemaakt. Die bestanden 
worden uiteindelijk geüpload naar de cloud waar een AI-algoritme  
de geluiden analyseert en een automatische labeling doet 
van hoesten, niezen en andere indicaties van ziektepatronen.  
Dat levert uiteindelijk een systeem op waardoor men veel vroeger 
ziektes kan detecteren in de varkensstallen zodat er sneller op 
gereageerd kan worden. Onze rol was om daar een heel digi-
taal stuk naast te leggen rond cloud-architectuur en software 
engineering tot en met de user experience. Zo ziet u dat wij met 
gesofisticeerde technologieën werken aan reële problemen.  
De laatste jaren hebben wij een 25-tal van zulke trajecten gedaan 
(zie ook kader: ‘CleverKids’) 

Wij helpen onze klanten bij het bouwen van complexe digitale  
producten die zij op hun beurt naar hun klanten kunnen  
uitrollen. We werken vanuit het idee van SaaS (Software as a  
Service) waarbij wij één centraal product bouwen in het gedacht 
van de klant die dat dan ‘multiclient’ kan opschalen, wereldwijd 
desgevallend. Technologie is er voor ons nooit for the sake of 
technology maar áltijd om reële problemen in de reële wereld op 
te lossen. Onze klant heeft daarbij de diepe product- of onder-
zoekskennis en wij helpen in de (digitale) valorisatie ervan. 

Egwin Avau
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Paul Van Coillie: Arco begeleidt zijn klanten bij de digitale trans-
formatie, gericht op alle binnenkomende en buitengaande post 
en ook alle documenten die in een bedrijf bestaan, zoals facturen,  
contracten, bestellingen … Wij halen er de relevante data uit 
en zorgen voor de automatische dossiervorming in het juiste 
departement. Wij zijn eigenlijk de moderne postbode, maar 
dan in de digitale versie; door point-to-point-informatie aan te 
leveren. En met toegevoegde waarde, door bv. te checken of 
alle benodigde documenten er zijn, en de gegevens kloppen 
in de bestellingen met de leveringen en zo. Daarbij passen 
wij ons telkens aan aan onze klant. Werkt hij of zij met SAP, 
geen probleem dat blijft zo, wij zetten ons DOMA-platform 
(DOcuments MAnagement) daar bij in. We hebben circa 1.500 
klanten, waarvan een 700-tal in België. We werken hier met 
een vijftigtal medewerkers en halen een omzet van om en bij de 
10 miljoen euro, maar we gaan snel naar de 15. Arco behoort 
tot een groep van ondertussen zeven bedrijven die samen zo’n  
25 miljoen euro per jaar genereren, met o.a. een zusterbedrijf in 
Canada, waar we zeer sterk staan. We hebben bv. alle telecom- 
bedrijven in Canada als klant (zie kader ‘Ook de fiscus zou veel 
efficiënter kunnen werken’). In de VS hebben we eveneens 
belangrijke klanten zoals bv Rogers Communications en Sanofi, 
en in Frankrijk de Banc Populaire. In België zijn veel bouw- 
bedrijven klant zoals  Willemen, Kumpen, BAM … en  hospita-
len zoals ZNA.  De financiële sector met zijn vele documenten 
is ook belangrijk voor ons, met bv. verzekeringsmaatschappij-
en zoals NN. Ook de Nationale Bank, waarvoor wij alle niet- 
elektronische balansen - die dus nog op papier toekomen –  
verwerken, zodat ze digitaal kunnen gebruikt worden. 

Tenslotte heb je ook alle gemeenten in ons land. Wanneer je 
bijvoorbeeld op de gemeente je nieuwe identiteitskaart gaat 
afhalen moet je je handtekening elektronisch zetten op een 
bakje, welnu, die bakjes komen van bij ons. Onze dienst-
verlening verloopt via de cloud, wat snelle implementaties 
mogelijk maakt.

Paul Van Coillie

Aan het woord is Paul Van Coillie, 
eigenaar en managing director van 
Arco – niet te verwarren met het 
beleggingsvehikel van de christelijke 
arbeidersbeweging.
Paul is handelsingenieur van FEB 
KU Leuven (promotiejaar 1980) en 
nu al ruim dertig jaar succesvol 
IT-ondernemer. 

Alumni@FEBAlumni@FEB

Leuvense economisten die kiezen voor het ondernemerschap: het zijn er steeds 
meer. En vaak met succes, zoals deze twee bedrijfsprofielen u zullen duidelijk 
maken. Aan elk apart hebben we dezelfde vragen gesteld en hun antwoorden 
naast elkaar geplaatst. Het gaat om dertiger Egwin Avau van het IT-bedrijf 
Panenco, en zestiger Paul Van Coillie van het IT-bedrijf Arco. Op die wijze zal u  
de verschillen, maar ook de soms opvallende gelijkenissen kunnen opmerken.  
We beginnen met de vraag aan beiden om hun IT-bedrijf te schetsen en te 
vertellen wat ze precies doen, en waaruit hun unieke waardepropositie bestaat. 

BEDRIJFSPROFIEL ARCO 

‘Arco is een bedrijf dat de digitale  
transformatie bij zijn klanten begeleidt.’ 



WAT INSPIREERDE U OM EEN IT-BEDRIJF OP TE RICHTEN ?

Alumni@FEB

Egwin Avau: Mijn praesesjaar bij Ekonomika was daarin heel 
belangrijk. Ik noem dat tot op vandaag nog altijd de meest 
ondernemende periode van mijn leven. Heel de dynamiek 
van de kiesweek, een team verzamelen, fondsen werven, 
zotte evenementen bedenken zoals ‘The Big Splash’ op het 
Leuvense Ladeuzeplein, en dat effectief rond krijgen inclusief 
radio- en tv-spots. Dat was ondernemen ‘pur sang’. Vanuit 
de energie die ik daarvan heb gekregen heb ik voor mezelf 
besloten dat ik dat voor de rest van mijn dagen wilde doen: 
iets bedenken en dat dan ook succesvol uitvoeren samen met 
een team.

Een tweede element vloeit voort uit Erasmus. Ik ben naar Illinois  
gegaan dichtbij Chicago terwijl ik aan mijn thesis werkte onder 
supervisie van professor Bart Baesens. Die heeft toen een 
mooie inspanning gedaan om in de VS de link te leggen met 
Redbox, een concurrent van Netflix. Daar heb ik mijn thesis 
over data science kunnen schrijven met behulp van datasets 
van Redbox en met begeleiding van hun experten. Dat is een 
heel inspirerende ervaring geweest. 

En ten derde is er mijn diepe overtuiging dat het inbouwen van 
technologie in onze samenleving op een heel verantwoordelijke 
manier moet gebeuren. Ik denk dat we nog altijd maar aan 
het begin staan van de digitalisering van onze samenleving.  
En die digitalisering moet op de juiste manier gebeuren, vanuit 
de juiste ethische principes rond bv. data security. Want alles 
wat we nu bouwen zal nog jaren meegaan en een steeds auto-
nomer bestaan leiden, met die zelflerende, autonome systemen.  
So get it right from the start!

Paul Van Coillie: Eigenlijk heb ik het ondernemerschap van 
thuis uit meegekregen. Mijn overgrootvader was één van de 
grote patissiers van Roeselare. Het recept van Jules De Strooper  
was zijn recept. Jules De Strooper was namelijk leerjongen bij 
mijn overgrootvader, Bruno Van Coillie. We spreken dan over de 
jaren 1800. Jules De Strooper is een zeer bekende naam, maar 
zijn zaak is dus begonnen met het recept van mijn overgroot-
vader. Mijn ouders, in de traditie van mijn (over)grootouders, 
hebben er altijd op gehamerd dat ik met een eigen zaak zou 
beginnen. Mijn goede maat en studiegenoot Jan Callewaert,  
helaas vorig jaar overleden, had dezelfde plannen. Maar we 
wilden geen koekjes gaan bakken en verkopen. 

Het moest iets nieuws zijn, niets repetitiefs, wel iets innovatiefs. Jan 
heeft eerst bij Bull gewerkt en vervolgens bij Ericsson, en dan heeft 
hij ‘het  gat in de markt’ gevonden, en dat waren zijn data cards, 
waarmee hij met Option grote successen heeft geboekt, maar ook 
een grote terugval. Zelf heb ik een gelijkaardige start gekend. Ik ben 
bij Wang begonnen en daar waren ze ook op zoek naar software 
om op een tekstverwerkingssysteem te laten draaien. Maar dan 
werd mijn afdeling bij Wang geschrapt en dat was voor mij de gele-
genheid om een eigen bedrijf op te starten en mijn klanten verder te 
helpen. Mijn vrouw was ook meteen akkoord: ‘Jij kan toch niet voor 
een baas werken, je bent best zelf je eigen baas’ (lacht). 

Intussen hebben we ons platform stabiel gemaakt, en op dat plat-
form proberen we telkens nieuwe dingen te lanceren die elk hun 
eigen opbrengsten moeten genereren. Die opbrengsten worden 
grotendeels geherinvesteerd in alweer nieuwe toepassingen.

WAT WAREN DE GROOTSTE OBSTAKELS OM TE GROEIEN ALS BEDRIJF?

Egwin Avau: Met Panenco hebben wij er altijd voor gekozen 
om als bedrijf organisch te groeien met een team in België en 
een nearshore ontwikkelingsteam in Oekraïne. In een periode 
waarin in de media het ophalen van extern kapitaal enorm werd  
bejubeld – men was maar succesvol indien men ettelijke miljoenen  
had opgehaald – kozen wij voor een autonome weg. Deze 
keuze leidde bij momenten tot een catch 22: je moet enerzijds  
groot genoeg zijn om alle vragen van klanten te kunnen  
behartigen, maar je hebt anderzijds grote klanten nodig om 
je groei te kunnen verantwoorden. De structuur moet volgen, 
ook de financiering, en dat gaat steeds met heel wat risico’s 
gepaard wanneer je dat op eigen kracht doet. 

Een tweede uitdaging was het vinden van de juiste mensen 
om een sterk team te kunnen uitbouwen in een oververhitte 
arbeidsmarkt. Dat is, achteraf bekeken, heel goed uitgedraaid 
maar het is niet vanzelf gegaan. 

En dan ten derde uiteraard de oorlog in Oekraïne. Dertig van 
onze medewerkers zijn halsoverkop moeten vluchten voor het 
aanstormend Russische geweld. Als bedrijf hebben we altijd 
– zonder enige aarzeling – de kaart getrokken van onze mede-
werkers en hen ondersteund waar we konden. Vandaag voel ik 
een grote dankbaarheid van het team voor de manier waarop 
we zijn omgegaan met die ‘onmogelijke’ situatie.

Paul Van Coillie: Als zelfstandig ondernemer ben je eigenlijk 
altijd met je zaak bezig, altijd aan het werken. En dat is een 
uitdaging voor het evenwicht tussen werk en gezin. 

Een andere uitdaging is ‘kapitaal’, dat je altijd nodig hebt om 
de groei te kunnen financieren. Daarbij heb ik vooral op auto- 
financiering gerekend. Wat ik met de zaak verdiende heb ik in grote 
mate terug in het bedrijf gestoken, om de groei te financieren. 

En de banken? Moeilijk. Ik vind ze nogal risico-avers. Ze lenen 
maar tot een bepaald bedrag; bedragen waarvan zij zeker zijn 
dat zij dat altijd gaan terugkrijgen, met de nodige waarborgen. 
Maar voor een IT-bedrijf volstaat dat vaak niet. Je hebt méér 
geld nodig om de groei te kunnen financieren. Ik heb er steeds 
naar gestreefd om zo weinig mogelijk van  banken afhankelijk 
te zijn. En investeerders? Tja, ze verstaan toch niet altijd onze 
business, en vooral onze nieuwe projecten niet. Die bevinden 
zich dikwijls in nieuwe domeinen zoals elektrische wagens en 
laadpalen, met administratieve uitdagingen rond bedrijfs- en 
persoonlijke kosten-toewijzingen.
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WELKE LESSEN HEEFT U GELEERD TIJDENS ‘UW REIS’ ALS OPRICHTER VAN EEN IT-BEDRIJF?

Egwin Avau: Vergis u niet: voor de digitale wereld gelden 
dezelfde economische wetmatigheden als voor de ‘traditionele’ 
economie. Sterke investeringen up-front zijn in de digitale 
business onvermijdelijk maar die investeringen moeten leiden 
naar een pad van duurzame winstgroei. Ik zie al te vaak een 
discrepantie tussen ‘het verhaal’ en ‘de realiteit’ van digitale 
initiatieven. Niet al wat blinkt is goud. 

En steady wins the race: je kan geen stappen overslaan in 
het groeitraject van een onderneming. Je moet er vooral voor 
zorgen dat de juiste mensen op de juiste manier werken op 
de juiste plek. En natuurlijk, de klant staat centraal. Maar de 
klant heeft niet altijd gelijk. Het is onze job om ervoor te zorgen 
dat het juiste product gebouwd wordt voor de eindgebruikers 
eerder dan puur te ontwikkelen naar de specificaties van onze 
klant. Vandaar ook co-creatie als onze werkwijze. 

Paul Van Coillie: Je moet je eigen koers varen. Doe die dingen 
waar je goed in bent: je moet altijd uitgaan van je eigen sterktes, 
en je niet teveel door anderen laten beïnvloeden. Leg je focus 
ook op de lange termijn. Wij streven geen winstmaximalisatie 
na op de korte termijn, maar investeren integendeel een groot 
deel van onze winst in nieuwe projecten die dan voor de winst 
op de lange termijn moeten zorgen. En ook belangrijk: om een 
sterk en stabiel bedrijf te zijn, heb je sterke mensen nodig. 
Omring je dus met goede, sterke medewerkers die beter zijn 
dan jezelf, zeker in hun domein. En je moet zelf bereid blijven 
om bij te leren, want de wereld verandert snel.

En nog iets: om succesvol te zijn als ondernemer moet je gezond 
leven. Want je moet elke dag fit en gezond zijn, en alert. Dus leef 
gezond, eet en drink met mate, sport en/of beweeg voldoende. 
En zorg in een familiaal bedrijf tijdig voor de opvolging. In ons 
bedrijf is mijn zoon Ryan zich nu volop aan het in- en opwerken.

HOE ZIET U HET TECHNOLOGISCH LANDSCHAP ZICH ONTWIKKELEN, ALSOOK 
DE MARKTDYNAMIEK EN WAT ZIJN VOLGENS U DE GEVOLGEN DAARVAN VOOR UW BEDRIJF?

Egwin Avau: De logische volgende technologische evolutie is 
Artificial Intelligence, een fundamentele shift van rules based 
software naar systemen die patronen kunnen herkennen met 
behulp van neurale netwerken. Onze positionering is praktisch 
en pragmatisch: élk digitaal product zal AI capabilities moeten  
inbouwen om gebruikers steeds verregaander te ondersteunen 
en zo de user experience systematisch te verbeteren.  
De insteek is dus een betere dienstverlening aan de klanten 
en tegelijkertijd ook een hogere productiviteit. Ik zie AI 100% 
als een opportuniteit. We zullen daardoor steeds productiever 
worden, en dat is toch de basis van een gezonde economie? 
AI zal kenniswerk hyperefficiënt maken in de komende jaren. 
Gaan daardoor jobs verdwijnen? Ongetwijfeld. Maar er zijn nog 
voldoende problemen in de wereld die menselijke creativiteit en 
handen zullen vereisen. 

Paul Van Coillie: Wij waren voorlopers van de cloud en blijven 
onze nieuwe projecten steeds in het zelfde domein doen, het 
domein van datacaptatie en -verwerking; een domein dat we 
kennen. Nu kunnen wij ons volledig focussen op onze sterkte in 
verband met data, en dus vooral het creëren van toegevoegde 
waarde in het gebruik van die data, zoals op ons nieuw logo 
staat ‘Data at your fingertips’. Je kan bv. van hieruit een laad-
paal in Oostende besturen, nakijken, de data binnenhalen en 
daar iets mee doen, zoals facturen sturen. Wij moeten er alleen 
voor zorgen dat we die data tot bij ons krijgen en dan kunnen 
wij daar allerlei zaken mee doen. We zijn nu bezig met bewe-
gende beelden, om daar data uit te halen en nuttige statistieken 
uit te distilleren.  

‘OOK DE BELGISCHE FISCUS ZOU 
VEEL EFFICIËNTER KUNNEN WERKEN.’

Paul Van Coillie (IT-bedrijf Arco): In Canada werkt de 
centrale belastingdienst Canada Revenue Agency 
(CRA) met ons platform. Jaarlijks moeten daar zo’n 
200 miljoen documenten worden verwerkt, en dat 
doen we vanop afstand. Dat geeft een enorme boost 
in de efficiëntie van de werking van die CRA.  
Een voorbeeld voor onze Belgische fiscus?

Ook de telecomindustrie in Canada werkt met ons. 
Rogers Communications Inc. is een groot Canadees 
communicatie- en mediabedrijf met hoofdzetel  
in Toronto, Ontario, dat een omzet van 35 miljard 
dollar draait. Daar beheren we alle binnenkomende  
facturen. Dus als kleine kmo kunnen wij best wel een 
topleverancier van een groot bedrijf zijn.
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‘CLEVERKIDS’ HELPT  
KINDEREN MET LEERSTOORNISSEN 

Egwin Avau (Panenco): CleverKids is een digitaal   
platform voor kinderen met leerstoornissen. Daar 
hebben we een samenwerking opgezet met Eureka, 
een privéschool met een honderdtal leerlingen die 
ook in het Leuvense actief is. Zij hebben diepe 
kennis opgebouwd rond de problematiek van 
leerstoornissen zoals dyslexie, dyscalculie en 
aandachtstoornissen in het algemeen. CleverKids 
is de digitale vertaalslag van de leermethoden die 
zij in de voorbije 30 jaar hebben ontwikkeld. Via dit 
platform kunnen die kinderen op een aangepaste 
manier leerstof verwerken.
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WELKE IMPACT HEBBEN UW STUDIES AAN DE FACULTEIT FEB IN LEUVEN GEHAD OP U ALS ONDERNEMER  
EN OP UW BEDRIJF? EN WELKE PROF?

Egwin Avau: Zonder twijfel professor Luc Sels, de huidige 
rector van de KU Leuven en toen decaan van de faculteit  
Economie en Bedrijfswetenschappen (FEB), met wie ik als 
praeses destijds nauw heb mogen samenwerken. Zijn mindset 
apprecieer ik enorm: integer, intelligent, hardwerkend, door-
dacht. Hij stuwde iedereen vooruit vanuit de optiek ‘plus est 
en vous!’. Ook de principes van deugdelijk bestuur heeft hij 
er bij mij ingelepeld. Ook vermeldenswaard: professoren Bart 
Baesens en Jochen De Weerdt, die zich sterk inspannen om 
de brug te maken tussen de academische en de bedrijfswereld. 

Wij werken ook heel veel met internships. Afgelopen zomer 
hadden we er twaalf, waarvan vier van FEB en verder ook 
o.a. burgerlijk ingenieurs. Zij werken zes tot acht weken met 
ons mee en dat wordt door de faculteit steeds meer en beter 
ondersteund, bv. met studiepunten die hiermee kunnen worden  
verdiend. De Corporate Office van FEB werkt zeer goed. 

Paul Van Coillie: Professor Willy Herroelen! Man, wat is die 
superslim! Hij gaf ons eens een opdracht op basis van een 
boek van statistiek, en we kregen twee uur om dat op te  
lossen. ‘Ik ga nu even wandelen‘ zei hij. En wij zuchten en doen, 
en toen hij terugkwam stonden we nergens, en dan legde hij 
ons uit wat de uitkomst was, alsof het niets was. Hij was echt 
te slim voor ons (lacht smakelijk).

Ook prof. Vandenbulcke verdient een speciaal plaatsje, als mens 
was hij super. Maar je moest hem wel kennen. En als derde 
benoem ik graag prof. Maurice Verhelst, toch wel een beetje de 
peetvader van de informatica-opleidingen aan de FEB. Tenslotte 
mag ik ook professor Frans Van Winckel niet vergeten, maar 
daar hoef ik geen tekeningetje bij te maken zeker (grijnst)? Ik ben 
afgestudeerd als handelsingenieur. En ik ben nog altijd blij dat ik 
die keuze heb gemaakt. Het is een brede vorming waar ik ook 
leerde waar ik sterk in was en ben, wat mij lag en wat mij niet lag.

EN EKONOMIKA ALUMNI: WAT BETEKENT DE VERENIGING VOOR U?

Egwin Avau: Ik kom geregeld naar activiteiten, en mis zo goed 
als geen jaarvergadering, de Ekonomika Alumnidag zoals dat 
nu heet. Het is voor mij ook een interessant en aangenaam 
netwerk. Als ik één persoon mag noemen, dan Ludovic Deprez, 
co-voorzitter van Ekonomika Alumni, die voor mij vele deuren 
heeft geopend, naast nog vele anderen, zoals mijn vroegere  
praesidiumleden. En ook leuk: bij Ekonomika kom je altijd  
nieuwe, boeiende mensen tegen. 

Paul Van Coillie: Ik was niet actief in het praesidium, maar deed 
wel mee aan sommige activiteiten. Van Ekonomika Alumni ben ik 
altijd trouw lid gebleven. Ik had alleen te weinig tijd om veel naar de 
activiteiten te gaan, maar als ik ging was het steeds heel leuk én 
interessant. Ik ben Ekonomika en ook de faculteit erg genegen en 
heb ook lange tijd de bibliotheek gesponsord. Als bedrijf geven wij 
jaarlijks een mooi bedrag uit aan goede doelen. Als je succes hebt 
moet je ook iets terugdoen voor de samenleving, vind ik.

Fa Quix en Freddy Nurski

KUNT U EEN SPECIFIEK MOMENT OF PROJECT BENOEMEN DAT EEN GROTE IMPACT HEEFT GEHAD OP UW IT-BEDRIJF? 

Egwin Avau: Het zal misschien eigenaardig klinken, maar de 
eerste medewerkers die we in België hebben aangeworven: 
dat was een geweldige evolutie. De combinatie van ons team 
in Leuven met onze nearshore activiteiten in Oost-Europa is een 
absolute succesformule. De passie voor het vak spat er vanaf bij 
al onze medewerkers. Een andere milestone was het behalen 
van ons ISO27001-certificaat: een officiële accreditatie van onze 
good practices met betrekking tot informatiebeveiliging. Dit was 
een heuse karwij om talloze procedures te formaliseren, maar nu 
is het een belangrijke springplank op een moment dat het digitale 
landschap onderhevig wordt aan steeds meer regulering.

Paul Van Coillie: In 2017 zijn wij overgeschakeld van licentie-
verkoop bij onze klanten naar het platformgebruik in de cloud. 
Wij hebben nu één licentie, in de cloud, en alle klanten werken 
op ons platform met dezelfde versie. Als er iets verandert, moet 
dat maar op één plaats meer gebeuren, en onze honderden 
klanten zijn ‘mee’. In feite kunnen wij onze technologie mee 
doen evolueren zodanig dat onze service aan onze klanten 
constant verbetert. IT wordt dan niet meer als IT op zich ver-
kocht maar als een dienst.
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Aan de hand van vier vragen zal ik trachten de economische 
evolutie van de voorbije 40 jaar te schetsen en de evaluatie te 
maken van het sociaaleconomische beleid dat in die periode 
werd gevoerd. En die vier vragen zijn: 

1. Wat is de laatste 40 jaar goed gegaan in de economie en 
in de industrie in dit land?

2. Wat had beter gekund? 
3. Wat zijn de uitdagingen voor de toekomst?
4. Wat zouden de bedrijven van de overheden mogen  

verwachten? 

WAT IS DE LAATSTE 40 JAAR GOED 
GEGAAN? 

Als je 40 jaar terugkijkt, moet je toegeven dat het niet zo goed 
begonnen is. Ik bedoel dan de jaren 1980. We kwamen net 
uit drie zware energiecrisissen in de jaren zeventig. Die de  
regering had proberen te bedwingen door veel geld uit te 
geven. De indexkoppeling leidde tot snelle loonstijgingen. Veel 
sectoren waren in grote moeilijkheden: staal, steenkool, glas, 

scheepsbouw, textiel en confectie, iets wat we nu de jongste 
decennia niet meer gekend hebben, namelijk dat ganse sectoren 
in crisis waren misschien met uitzondering van de veeteelt en 
de landbouw. Bovendien was er ook de devaluatie van de toen-
malige Belgische frank in 1982. Bij de start van die veertig jaar 
zag het er niet goed uit. Toch, wanneer ik nu terugkijk, zie ik 
veel goede dingen die gebeurd zijn en zie ik vooral dat er 
veel sterke bedrijven in Vlaanderen en in Wallonië ontstaan zijn.

Op strategisch vlak

• Bedrijven zijn meer gefocust geworden, blinken uit in één of 
meerdere producten of activiteiten die samenhangen (vroeger  
waren bedrijven vaak typische ‘bazaars’, ‘u vraagt wij 
maken’? Dat is eruit). Dat leidde tot zeer gespecialiseerde  
bedrijven die dankzij hun specialisatie en ondanks hun 
hoge loonkosten ook meer internationale markten gingen  
exploreren. Eerst was dat vooral binnen de groeiende  
interne Europese markt. Later ook naar de Verenigde Staten 
en Azië. Voorzichtig, maar toch.

• Bedrijven hebben hun producten verder naar voren geduwd 
in de bedrijfsketen, meer naar de eindgebruiker, weg van de 
halfafgewerkte fabricaten. Dat verwijt werd jaren gemaakt door 
‘kamereconomen’ die naar statistieken keken maar niet naar 
de producten en naar de klanten die deze producten kochten.  
Meer en meer werden de producten ook innovatief, gedreven  
door de technologische ontwikkelingen die overal plaats-
grepen. Niet alleen in farma of in de informatietechnologie,  
maar ook in de chemie, met bv. vezeltechnologie, ook in nieuwe  
materialen en in machinebouw. De producten kregen een 
hogere toegevoegde waarde. De bedrijven die hier niet in 
mee gingen, kregen het heel moeilijk, werden overgenomen 
of gingen failliet en verdwenen van de markt. Daarom is het 
aantal bedrijven in vele sectoren nu ook kleiner. Maar wat is 
overgebleven is nu ook veel robuuster.

Op operationeel vlak

• Er kwamen nieuwe producten, oké, maar er kwamen 
vooral nieuwe productiemethoden. Door de digitalisering en 
nieuwe machines werden de bedrijven veel minder afhankelijk 
van de loonkosten. Het was de enige manier om te groeien en 
te bloeien en te overleven in België, namelijk kapitaalsintensief 
te produceren. Maar soms was ook dat nog niet genoeg om 
concurrentieel te blijven tegen de buitenlandse concurrentie.  
Een aantal bedrijven trokken hier weg en gingen naar  
bv. Turkije, Indië en China om maar die landen te noemen.

Herman Daems

ANALYSE
Professor em. Herman Daems over de voorbije 40 jaar: de evolutie van  
de bedrijven en de evaluatie van het sociaaleconomische beleid.  
En de al dan niet wenselijkheid van een industrieel beleid.
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Op financieel vlak

• De grote investeringen in operationele efficiëntie, in  
productvernieuwing, in digitalisering en internationale  
commercialisering bleven natuurlijk niet zonder gevolgen 
voor de financiering van de bedrijven. Sommige familiale 
groepen trokken daarom naar de beurs. Ze deden dat 
ook om het financiële vermogen te diversifiëren en te  
vermijden dat heel het vermogen opgesloten zat in  
het bedrijf. Maar de beursgang leidde ook tot een profes-
sionalisering van bestuur en management. Het grootste 
deel van de financiering werd echter opgebracht door 
de interne cashflows van de bedrijven die toen nog 
ondersteund werden door goede marges, de gunstige 
fiscaliteit voor het eigen vermogen (jammer genoeg 
voorbij) en (mag ik het toch zeggen) de banken die veel 
kredieten gefinancieerd hebben om de bedrijfsexpansie 
mogelijk te maken. 

Op human resources vlak

• Ik vind dat we kunnen stellen dat er ook op human resources- 
vlak veel veranderd is. De opleiding van de medewerkers is 
sterk verhoogd, net omdat vele jobs steeds hogere kwalificatie- 
eisen stellen. Zo hoog zelfs dat ik mij soms de vraag stel of 
we in Vlaanderen/België nog wel voldoende jobs voor laagge-
schoolden hebben? Ook de vergoeding van de medewerkers 
werd moderner met bv. bonussystemen die zorgen voor een 
alignering tussen aandeelhouders, managers en medewerkers.

Op vlak van bestuur

• Wanneer men het heeft over de veranderingen bij de onder-
nemingen vergeet men wel eens dat er ook op bestuurlijk 
vlak veel veranderd is in de bedrijven. Veertig jaar geleden 
was het begrip corporate governance onbekend. Ik heb 
vastgesteld dat vandaag niet alleen de beursgenoteerde 
ondernemingen maar ook kleine en middelgrote onder- 
nemingen zich afvragen hoe ze het bestuur van de onderne-
ming het best kunnen organiseren. Waar vroeger ‘de raad van 
bestuur’ een document was dat de boekhouder liet onderte-
kenen door de directie die daarvoor haar hoed van bestuur-
der opzette, is dat nu helemaal anders. In veel bedrijven, 
niet allemaal weliswaar, is er een echte raad van bestuur 
opgericht die de leiding van het bedrijf coacht en toezicht 
houdt op het gebruik van de middelen. 

• Die verandering in de bestuurscultuur van bedrijven heeft 
ook veel te maken met de generatiewissels in veel 
familiale bedrijven. Ik heb een aantal van die wissels persoonlijk 
kunnen volgen en ik moet zeggen:  ik ben echt onder 
de indruk. Ik denk dat veel familiale bedrijven een pluim 
verdienen voor de manier waarop ze de generatie- 
wissel aangepakt hebben.Natuurlijk ging het niet 
overal even vlot, maar er zijn ook veel bedrijven 
waar de generatiewissel de start was voor een nieu-
we bedrijfsdynamiek en een professionaliseringsgolf. 

Als tussenconclusie besluit ik dat de Vlaamse en Belgische 
bedrijven het de laatste 40 jaar behoorlijk goed gedaan hebben. 
Weliswaar geholpen door drie externe factoren: het beleid dat 
innovatie ondersteunde en soms fiscaal vriendelijk was, de cre-
atie van de Europese eenheidsmarkt in 1992, met als orgelpunt 
de invoering van de euro in 2000, en de globalisering waardoor 
verre markten toegankelijk werden.

WAT HAD BETER GEKUND? 

Er zijn niet veel zaken die beter hadden gekund. Maar ik zie er 
toch twee. 

De stagnerende productiviteit

• België en Vlaanderen mogen terecht fier zijn over hoe de 
bedrijven in de jaren 80 de productiviteit hebben doen stijgen. 
Productiviteit is de ruggengraat van de economische groei. 
Geen productiviteit betekent geen groei. Ik weet dat het 
populair is om voor ‘zero groei’ te pleiten, maar ik denk dat 
dat een grote vergissing is. En wel om verschillende redenen. 
Wij hebben economische groei nodig, weliswaar verstandige 
groei. Dat lijkt mij buiten discussie. Maar… maar we hebben 
een ander probleem en dat is dat we moeten vaststellen 
dat de laatste decennia de groei van de productiviteit 
stagneert. En niet alleen in België. Ook in heel Europa 
kennen we een stagnatie van de productiviteit. De redenen 
zijn niet heel goed gekend. Maar we moeten dat wel scherp in 
het oog houden, want het is een gevaar voor de toekomstige 
groei en welvaart in ons land en in Europa. 

Kapitaalvorming blijft te versnipperd

• Vooral in Vlaanderen is er een snelle kapitaalsvorming 
geweest die nu gedragen wordt door minstens twee gene-
raties en vaak drie generaties. Vaak blijft het vrije kapitaal 
echter opgesloten in structuren die niet geconnecteerd 
zijn met andere families. Ik denk dat we daar een kans laten 
liggen om grotere initiatieven te lanceren en te financieren. 
Op deze vaststelling zijn er natuurlijk ook tegenvoorbeelden 
te noemen. Maar ik denk dat meer mogelijk moet zijn. 

WAT ZIJN DE UITDAGINGEN  
VOOR DE TOEKOMST?

Ik zie er minstens vier:

Niet aflatende digitalisering

• Alle Belgische en Vlaamse bedrijven zijn zich bewust van de 
digitale revolutie en hebben er antwoorden op gezocht voor 
hun producten, hun distributie en productie en diensten. Toch 
leeft nog te veel het volgende idee: we doen als bedrijf die 
investering en wachten dan op de resultaten die die digita-
lisering zal opleveren. Een beetje zoals men denkt over een 
investering. We investeren in nieuwe machines en dan weten 
we dat die investering rendement oplevert. Dat is voor vele 
bedrijven inzake digitalisering een ontgoocheling gewor-
den. Investeringen in digitalisering moeten immers elk jaar 
verder gaan, een nooit eindigend proces. Digitalisering is 
een manier van zakendoen geworden. Het stopt nooit.

De klimaatverandering en het ESG-beleid

• Geen enkel bedrijf zal ontsnappen aan de gevolgen van het 
beleid om de klimaatverandering af te remmen. De meeste 
bedrijven kennen ESG, het staat voor Ecologie, Sociaal en 
Governance. Het is de maatstaf waarmee heel wat bedrijven 
en bedrijfsactiviteiten gemeten worden. Sommigen noemen 
het een hype. Ik denk dat het nu wat te sterk benadrukt 
wordt en dat het wat realistischer zal worden maar…  
verdwijnen zal het niet. 

Alumni@FEB
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 ESG is veeleisend maar het probleem is dat het nog niet erg 
concreet is. Toch speelt het op vele vlakken een rol. In uw 
discussies met uw bankier zult u al ondervonden heb-
ben dat ESG en duurzaamheid ter sprake komen. Dat 
is omdat de banken zelf verantwoording moeten afleggen 
of ze wel voldoende kredieten aan duurzame bedrijven 
geven. Is dat niet zo dan moeten ze meer kapitaal aanhouden 
om klimaatrisico’s af te dekken. Maar ook uw klanten en leve-
ranciers zullen u vragen stellen over uw duurzaamheid. Daar 
blijft het echter niet bij. Jongere werknemers willen niet wer-
ken bij bedrijven die niet duurzaam opereren en ook de 
nieuwe generatie aandeelhouders maakt zich zorgen over de 
duurzaamheid van de bedrijven waarin ze investeren. 

Het stilvallen van de globalisering en de haperende 
Europese eenheidsmarkt

• Bedrijven moeten er ook rekening mee houden dat de inter- 
nationale geopolitieke toestand aan het veranderen is.  
We hebben goed geboerd omdat we konden steunen op de 
wereldeconomie. Soms was dat indirect omdat we leverden 
aan bedrijven in Europa die zelf op de wereldmarkt actief 
waren. Dat verandert nu. In plaats van een unipolaire 
wereld krijgen we nu een multipolaire wereld met de VS, 
China, Europa, Indië, Rusland enz. Een wereld die in blok-
ken verbrokkelt. Een wereld waarin terug over handelsbelem-
meringen gesproken wordt. Soms is dat nodig om ons hier 
in Europa te beschermen. Maar het wordt toch een moeilijk 
oefening, zoals we ondervonden hebben met de Brexit.

 
Een veranderende werkethos

• Ik wil toch even wijzen op een verandering die we in bedrijfs-
discussies wel eens vergeten of niet willen benoemen, 
namelijk de veranderende werkethos. Het is heel duidelijk 
dat de work-life balance nu wel definitief verandert. 
Gezinnen willen voor hun kinderen zorgen, beide partners. 
Werknemers willen meer tijd voor zichzelf, en op het werk 
willen velen meer verantwoordelijkheid, meer overleg, meer 
van thuis uit mogen werken, hun eigen werktijd bepalen. 
Dit zijn allemaal wensen waarop bedrijven zullen moeten 
inspelen, zeker in een tijd waarin er grote schaarste is aan 
geschoolde medewerkers. 

WAT MOGEN BEDRIJVEN VAN DE 
OVERHEID VERWACHTEN? 

Tot slot iets over wat het beleid zou kunnen doen, zeker in 
het kader van het nieuw industrieel beleid waar sommigen 
nu voor pleiten. Ikzelf zou willen pleiten voor vier principes.  
Jammer genoeg moet ik bekennen dat er bij de principes 
weinig originele principes zijn. Kernthema is niettemin: minder 
doen maar béter doen. 

Eerste principe:  
terugkeren naar de kerntaken van de overheid

• De overheid doet te veel en is te gul. Er moet dringend terug 
meer ruimte komen voor initiatieven van bedrijven en  
burgers. Nu wordt alles in regeltjes gegoten, zonder dat achteraf 
bekeken wordt of die regeltjes wel effectief en nuttig zijn. 
De sociale zekerheid, maar ook andere reglementeringen, 
zitten vol van dit soort bureaucratische regels waarvan we 
het nut en de effectiviteit in vraag kunnen stellen. 

• De gulheid van de overheid leidt ook tot overdreven 
uitgaven. Een typisch voorbeeld is de energiecrisis van 
2022. Eerst lokt men de gasprijsexplosie zelf uit door ondoor-
dacht en ongecoördineerd de gasvoorraden aan te vullen, 
dan gaat men de prijsstijgingen compenseren en als gevolg 
van dat alles stijgen de lonen door de automatische loon- 
indexering. Ook de hogere inflatie was al jaren geleden 
te voorspellen als gevolg van het lakse monetaire beleid 
dat al te lang werd aangehouden. 

Tweede principe: 
de overheid moet zorgen dat het aantrekkelijk is 
en blijft om te ondernemen, en dat het beleid daar-
om voorspelbaar en stabiel moet zijn

• De fiscaliteit moet werken en ondernemen aantrekkelijk 
maken. Nu doet men inspanningen om werken aantrek-
kelijker te maken dan niet-werken. Maar men zou ook 
ondernemen aantrekkelijker moeten maken dan niet- 
ondernemen. Ook zou ik de overheid wat terughoudender 
willen. Niet elk probleem dat ’s morgens op de radio besproken 
wordt, moet ’s middags opgelost worden. Voorspelbaarheid en 
duidelijkheid zijn heel belangrijk bij het maken van investerings- 
plannen, remuneratieplannen en pensioenplannen in  
bedrijven en organisaties. 

Derde principe: werk aan de lange termijn 

• Bedrijven hebben vooral nood aan een overheid die op 
lange termijn werkt en denkt. Zorgen dat er voldoende  
relevante kennisontwikkeling is voor innovatie, dat iedereen 
zo goed mogelijk opgeleid is, dat er een goede infrastruc-
tuur is voor energie, mobiliteit en bedrijfsactiviteit. 

Vierde principe: beleid voor klimaatverandering

• Soms denkt de overheid dat het bedrijfsleven tegen een 
beleid is om de klimaatverandering te beheersen. Ik denk dat 
dit niet zo is. En dat het bedrijfsleven de duurzaamheids- 
uitdagingen heel goed begrijpt en aanvaardt. Ik denk wel 
dat er veel ruimte is om het bedrijfsleven meer te betrekken 
bij het uitwerken van gepaste beleidsmaatregelen. Nu komt 
veel van bovenaf. Waarom worden geen gepaste overleg- 
organen opgericht om duurzaamheidsuitdagingen tezamen 
en op pragmatische wijze aan te pakken?

Herman Daems
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‘Ik zou de overheid  
wat terughoudender willen.  

Niet elk probleem dat 
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Bij de NMBS haalden de vakbonden de voorbije maanden de 
grove middelen boven met twee 48-urenstakingen. De bonden 
vroegen de ‘stopzetting van de productiviteitsverhoging ten 
nadele van het spoorwegpersoneel’. Op zich is dat al vrij bizar:  
het Belgische spoor blinkt niet meteen uit in kwaliteit, efficiëntie en 
productiviteit, en kan best wat productiviteitsverbetering gebruiken. 
Maar vooral in een bredere context is dit verbijsterend.  
Productiviteits-verbetering in onze economie is zowat de enige  
factor die de komende decennia onze welvaart nog kan versterken. 
Staken tegen productiviteitsverhoging is dan ook weinig anders dan  
staken tegen onze welvaart. 

PRODUCTIVITEIT IS DE MOTOR VAN 
ONZE WELVAART 

De klemtoon van het publieke debat en het economische beleid 
lag de voorbije twintig jaar vooral op meer mensen aan het werk. 
Dat blijft belangrijk, maar vooral vanuit het sociaaleconomische  
perspectief om een zo breed mogelijk draagvlak voor de welvaarts-
staat te creëren. Als het puur gaat over de creatie van méér 
toekomstige welvaart, dan is de productiviteitsgroei met ruime 
voorsprong de belangrijkste factor. Productiviteit komt in het 
publieke debat minder aan bod, allicht doordat het een moeilijker 
concept is. ‘Meer mensen aan het werk’ is nu eenmaal makkelijker 
te vatten. Er is geen enkele politieke partij die campagne zal voeren 
voor een ‘sterkere productiviteitsgroei voor meer welvaart’, terwijl 
dat wel veruit de belangrijkste determinant is van wat we in de toe-
komst allemaal nog kunnen realiseren. Het cruciale belang van de 
productiviteitsgroei voor onze welvaart verdient veel meer aandacht.

Productiviteit betekent in essentie hoeveel output er per gewerkt 
uur wordt gecreëerd. En er is sprake van productiviteitsgroei als 
we er in slagen om meer welvaart te creëren per gewerkt uur. 
Die productiviteitsgroei wordt nogal snel verward met ‘harder 
werken’, maar komt toch vooral neer op ‘slimmer werken’. Dat 
bijvoorbeeld een boer vandaag per gewerkt uur een veelvoud aan 
pakweg tarwe of mais kan produceren in vergelijking met honderd 
jaar geleden, is niet zozeer door harder te werken (integendeel), maar 
vooral door slimmer te werken. Concreet met betere machines, 
betere meststoffen, betere zaden, een betere planning en beheer … 
Dat geldt evengoed voor onze hele economie. We werken 
slimmer met betere machines, krachtigere computers, betere  

organisatie … en produceren meer output, terwijl we gemiddeld 
minder uren werken. Lees: we zijn productiever. 

De economische output in een land is in essentie het resultaat van 
hoeveel uren gewerkt wordt en hoeveel output er per uur gecreëerd 
wordt. In het verleden zorgden beide elementen, meer werkenden en 
slimmer werken, voor economische groei. Gezien het aantal mensen 
op actieve leeftijd in ons land de komende jaren zal afnemen, 
en ook gezien de toenemende aandacht voor de work/life-balans 
die doorgaans gepaard gaat met een voorkeur voor minder werken, 
zal de toekomstige welvaartsgroei vooral van een toename van 
de productiviteit moeten komen. Volgens simulaties van het  
Planbureau moet 90% van de verwachte economische groei in de  
komende 50 jaar van productiviteitsgroei komen. De productiviteits- 
groei is dus met grote voorsprong de belangrijkste motor voor onze 
toekomstige welvaart. Concreet, alles wat we de komende decennia 
willen realiseren op het vlak van hogere lonen, hogere pensioenen en 
uitkeringen, extra investeringen, minder werken… zal gefinancierd 
moeten worden met een toename van de productiviteit.

DE MOTOR VAN ONZE WELVAART 
SPUTTERT

De Belgische economie behoort tot de meest productieve ter 
wereld. Volgens de OESO hadden in 2019 van alle industrielanden 
enkel Ierland, Luxemburg, Noorwegen, Zwitserland en Denemarken 
een hogere output per gewerkt uur dan België. Voor Ierland en 
Luxemburg zijn die cijfers vertekend door fiscale constructies, terwijl 
in Noorwegen de aardgasproductie een belangrijke rol speelt.  
Op het vlak van productiviteit hoort België dus echt wel bij de 
wereldtop. Dat is op z’n minst gedeeltelijk noodgedwongen.  
De relatief hoge loonkosten, door een combinatie van relatief  
hoge lonen en een zware fiscale en parafiscale druk op het 
arbeidsinkomen, dwongen bedrijven er in het verleden al toe, en 
zeker meer dan in andere landen, om in te zetten op automati-
sering, om mensen te vervangen door machines via extra inves-
teringen, en dus om productiever te worden. Mede daardoor zijn 
Belgische vestigingen van internationale groepen doorgaans bij de 
meest productieve en efficiënte van hun groep. Daarnaast hebben 
we er in België via de keuzes in het arbeidsmarktbeleid eigenlijk voor 
gekozen om bepaalde laagproductieve jobs uit onze economie te 
weren, bijvoorbeeld in de e-commerce distributiecentra.

Alumni@FEB

Prioriteit voor de volgende 
legislatuur: een brede  
productiviteitsagenda
 
Of onze welvaart er de komende jaren nog op vooruit gaat of niet, zal volledig 
afhangen van de verdere productiviteitsgroei in onze economie. Die motor van 
onze welvaart is evenwel aan het stilvallen. Een brede productiviteitsagenda moet 
tijdens de volgende legislatuur de absolute prioriteit zijn van onze regeringen.

COLUMN BART VAN CRAEYNEST
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Alumni@FEB Het hoge niveau van productiviteit in de Belgische economie is 
de belangrijkste factor achter ons relatief hoge welvaartsniveau. 
Dat we zo’n welvaartsniveau halen met relatief weinig werkenden 
(onze werkzaamheidsgraad hoort bij de laagste van Europa) is 
volledig te danken aan onze hoge productiviteit. Het probleem 
ligt evenwel in het stijgingstempo van die productiviteit.  
Die bepaalt immers de verdere toename van onze welvaart. 
En daar knelt het schoentje: die productiviteitsgroei is aan het stilvallen.  
De motor van onze welvaartsgroei stokt dus. (Afb. 1)
 

In de jaren 70 liet onze economie nog een gemiddelde jaarlijkse 
productiviteitsgroei van meer dan 4% optekenen. Dat stijgings-
tempo halveerde in de jaren 80 en 90, om vervolgens verder te 
vertragen tot amper 1% in de jaren 00. In de periode 2010-2019 
bedroeg de gemiddelde productiviteitsgroei nog maar 0,5%. 
Die vertraging in de productiviteitsgroei is merkbaar in zowat alle 
industrielanden, en is in belangrijke mate te wijten aan een aantal 
structurele trends in onze economie. Zo zijn industriële bedrijven 
gemiddeld duidelijk productiever dan de bedrijven in de diensten-
sectoren. In die zin is de structurele daling van het gewicht van 
de industrie in de economie, ten voordele van de diensten, 
één van de factoren achter de vertragende productiviteits-
groei. Daarnaast werden in het verleden spectaculaire stappen 
gezet in het versterken van het opleidingsniveau van de beroeps-
bevolking. Daardoor blijft er nu minder ruimte om dat niveau nog 
verder op te krikken. Dat resulteert in een tragere verbetering in 
het opleidingsniveau van de beroepsbevolking, wat weegt op de 
productiviteitsgroei. Verder is ook de veroudering van de bevolking 
een remmende factor. Een oudere bevolking staat doorgaans min-
der open voor verandering en innovatie, en is vooral trager in het 
opnemen van nieuwe technologische mogelijkheden.
En er lijkt niet meteen beterschap op komst. De OESO gaat ervan 
uit dat de output per werkende, hoeveel toegevoegde waarde in 
euro een werkende gemiddeld creëert (lees: de productiviteit per 
werkende), in België in 2023-2024 met 0,6% per jaar zou toenemen, 
de Europese Commissie verwacht 0,5%. Dat is telkens bij de laagste 
van Europa. Als we er niet in slagen om de neerwaartse trend in 
de productiviteitsgroei te keren, betekent dat op termijn minder 
ruimte voor koopkrachtstijging, minder ruimte om de welvaarts-
staat te versterken, en dus minder ruimte voor extra welvaart. 

REDT AI ONZE WELVAART? 

Digitalisering en artificiële intelligentie (AI) zijn allicht het meest veel-
belovende instrument om die productiviteitsgroei op korte termijn 
gevoelig hoger te duwen, en dus ook onze welvaart een stevige 
boost te geven. AI lijkt het potentieel te hebben om hele sectoren, 
onder meer de financiële, de medische, de juridische sector, 
de industrie en het onderwijs, structureel te veranderen en de 
productiviteit gevoelig hoger te duwen. Concrete ramingen van 
de impact van digitalisering op onze productiviteit en onze welvaart 
lopen vooralsnog erg uiteen, maar het potentieel om grote stappen 
vooruit te zetten, wordt wel breed erkend. Het realiseren van het 
enorme potentieel van digitalisering zal evenwel niet vanzelf gaan.

België lijkt vandaag niet goed geplaatst om voluit mee te stappen in 
het proces van digitalisering. In internationale rangschikkingen rond 
digitalisering zit België zeker niet bij de toplanden. In de DESI-index 
(Digital Economy and Society Index) van de Europese Commissie, 
een samengestelde rangschikking op basis van verschillende indica-
toren rond digitalisering, haalde België in 2015 nog een vijfde plaats. 
Vandaag zijn we teruggezakt tot de 16de plaats. Voor de ‘future  
readiness’-component van de ‘Digital competitiveness’-rangschikking 
van de Zwitserse businessschool IMD, die aangeeft in welke mate 
een land klaar is om het potentieel van digitalisering te capteren,  
staat België pas op een 25ste plaats. En in de Global Innovation 
Index van de World Intellectual Property Organization (WIPO) haalt 
België zelfs maar een 64ste plaats voor digitale infrastructuur.  
Daarnaast vallen ook de digitale vaardigheden van de bevolking 
tegen. Volgens Europese cijfers beschikt 26% van de Belgische 
bevolking over digitale vaardigheden boven het basisniveau. In 
toplanden als Finland en Nederland is dat zowat het dubbele. 
Zonder die digitale vaardigheden wordt het uiteraard moeilijk om het 
volledige potentieel van digitalisering waar te maken. (Afb. 2)
Breed bekeken, lijkt België vandaag niet echt goed geplaatst 
om van de digitale transitie een groot succes te maken.  

En al helemaal niet om volop mee te stappen in de huidige ver-
snelling van de digitalisering. Zo’n transitie vereist vooral flexibiliteit 
en aanpassingsvermogen, in het onderwijs, in de regulering, op 
de arbeidsmarkt, in de bedrijven zelf … Zeker in het onderwijs en 
in het beleid heeft België niet meteen een overtuigende historiek 
van kort op de bal spelen. Daarmee dreigen we wel een enorm 
potentieel te laten liggen.

BREDE PRODUCTIVITEITSAGENDA

Er is niet meteen een mirakeloplossing om de productiviteitsgroei 
te verhogen. Vanuit allerlei hoeken kan gewerkt worden aan een 
hogere productiviteit: een performantere overheid, betere infra-
structuur, beter onderwijs, een groeivriendelijkere fiscaliteit, een 
beter werkende arbeidsmarkt, meer ondernemerschap, meer 
innovatie, de duurzame transitie en verdere internationalisering 
zouden allemaal bijdragen tot een sterkere productiviteitsgroei. 
Digitalisering (en AI) is allicht het krachtigste instrument om die 
productiviteitsgroei de komende jaren gevoelig op te krikken. 
Gezien de verontrustende recente dynamiek van onze 
productiviteitsontwikkeling en het enorme belang daarvan 
voor onze toekomstige welvaart, komt het er hoe dan ook op 
aan om op zoveel mogelijk sporen tegelijk in te zetten om de 
neerwaartse productiviteitstrend van de voorbije decennia te 
keren. Met een sterkere productiviteitsgroei worden al onze 
uitdagingen makkelijker op te vangen. In die zin moeten onze 
volgende regeringen vertrekken vanuit een brede productiviteits- 
agenda die de absolute prioriteit van het economische beleid 
(in de breedst mogelijk zin) moet worden.

Bart Van Craeynest
Hoofdeconoom bij Voka en auteur van het boek België kan beter 

Afb. 2: België hinkt achterop in digitale vaardigheden
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Afb. 1: Motor van onze welvaart valt stil
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INTERVIEW WOUTER DE PLOEY

“In Antwerpen bewijzen we het: 
dankzij fusies kan de effectiviteit van 
de zorg en de efficiëntiewinst voor  
de ziekenhuissector zeer groot zijn. 
En de zorg vaart daar wel bij.”

Wouter De Ploey: Ik had ‘zuivere economie’ gedaan (EW 
– promotie 1987) en het was de bedoeling dat ik zou gaan 
doctoreren. Mijn grootvader, Jules Cardyn, gaf in de jaren 
1950 en ‘60 les aan de faculteit economie. Mijn vader, Jan 
De Ploey, was hoogleraar Geografie. Ik zou dus ook prof wor-
den en daarvoor moet je eerst doctoreren. Dat heb ik dan ook 
gedaan, in de VS (University of Michigan) . Maar ik wist aan het 
einde van dat doctoraat niet goed wat te doen, alvast niet een 
academische carrière. Ik ben dan gaan praten met een aantal  
mensen zoals professor Herman Daems die één van mijn 
grootste mentors is geworden. Hij zei: ‘Waarom denk je niet 
aan consulting?’ Het gevolg is 23 jaar McKinsey geworden. 
Ik heb allerlei dingen gedaan, maar heb toch vooral voor de 
financiële sector gewerkt. Ik heb daar mooie dingen gedaan, 
zoals de creatie van KBC als een fusie tussen de Kredietbank, 
Cera Bank en verzekeringsgroep ABB. Ook de standaardisa-
tie van het betalingsverkeer (SEPA) en de consolidatie van het 
Europese beurzenlandschap hebben we vanuit McKinsey mee 
begeleid. En dan, in 2015, ben ik overgestapt naar de zieken-
huissector. Ik had bij McKinsey voordien maar één project in de 
sector gedaan, en dat was in Gasthuisberg, een project van 9 
maanden onder leiding van Bruno Holthof. 

EN HOE IS DIE STAP NAAR DE ZIEKENHUISSECTOR ER DAN 
TOCH VRIJ PLOTS GEKOMEN? 

Bruno, die McKinsey had verlaten, was de toenmalige baas van 
ziekenhuisgroep ZNA. Hij ging naar Oxford University Hospitals  
en zocht dus een vervanger voor ZNA. Op basis van zijn  
ervaring met mij bij UZ Leuven werd ik voorgesteld als CEO.

Na 23 jaar McKinsey werd ik aangetrokken door de ZNA 
uitdagingen. De ziekenhuisgroep ZNA zat toen op een veer-
tiental sites, een complex gegeven. Functioneel werkten en 
werken die ziekenhuizen goed. De artsen-specialisten doen 
hun job goed, per afdeling. Maar het administratief beheer 
moest echt geprofessionaliseerd en geautomatiseerd worden. 
Het managementteam moest versterkt en vernieuwd worden. 
En er was de vraag of de samenwerking tussen ziekenhuizen 
zou evolueren van losse samenwerkingen tot fusies.  

HOE HEEFT U DAT AANGEPAKT?

Ten eerste ben ik begonnen met de versterking van het leider-
schap met onder meer de recrutering van nieuwe mensen als 
CFO, CHRO en Medisch Directeur. Vervolgens hebben we met 
dat team onze visie ontwikkeld: waar willen we naartoe met 
deze ziekenhuisgroep? 

Een kwaliteitscertificatie was de eerste prioriteit. Niet alleen 
omdat het een vereiste was van de overheid maar ook omdat 
banken ons niet gingen financieren zonder deze accreditatie. 
Kwaliteit is sowieso een prioriteit voor elke zorgverstrekker. Uit-
eindelijk hebben we het JCI-certificaat behaald, na een mobili-
satie van de hele organisatie.
 
Vervolgens moest er een versterking van de financiën komen 
met twee prioriteiten. Ten eerste was er een pensioenprobleem 
op te lossen en vervolgens zochten we financiering voor onze 
nieuwbouwprojecten. Wat betreft de pensioenen stond er op de 
payroll nog personeel van de stad, en dat leverde een pensioen- 

Na een lange en succesvolle loopbaan bij consultantbedrijf McKinsey stapte Wouter De 
Ploey in 2015 over naar de ziekenhuissector. Hij werd er CEO van de ziekenhuisgroep 
ZNA (Ziekenhuis Netwerk Antwerpen). ‘Ziekenhuizen werken zeer functioneel, in functie 
van de pathologie, maar het beheer, het management, kon en kan een stuk beter. 
Dat is dan mijn rol geworden en dat heeft geresulteerd in een grote fusiebeweging in 
Antwerpen, met de ZNA en GZA ziekenhuisgroepen (het andere grote ziekenhuis in 
Antwerpen) die opgaan in het Ziekenhuis aan de Stroom (ZAS),  
aldus Wouter De Ploey.
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Fa Quix, Wouter De Ploey en Peter Lauwers

passief van 2,7 miljard euro. We hebben daar een deal over 
genegotieerd, o.a. met de Vlaamse Regering en de Stad, waar-
door we dat passief drastisch hebben kunnen afbouwen. Een 
wat ingewikkelde deal maar noodzakelijk omdat we subsidie- en  
investeringsdossiers moesten gefinancierd krijgen en daar 
heb je de banken voor nodig. Maar dan moet je een gezonde  
balans kunnen voorleggen én een kwaliteitscertificatie.Het 
oplossen van die pensioen liability was daarom een absolute  
prioriteit. We hebben mede daardoor voor €450 miljoen 
aan financiering kunnen losweken bij de banken, waarvan een deel 
op 30 jaar tegen een zeer lage rentekost. Deze prefinancieringis erg 
belangrijk gezien het huidige subsidiesysteem: de overheidbelooft 
een subsidie maar als ziekenhuis moet je dat vooraf financieren. 

MAAR DAARMEE STOPTE UW OPDRACHT BIJ  
DE ZIEKENHUISGROEP NIET. U HEEFT NOG ANDERE 
PRIORITEITEN GEREALISEERD. 

De volgende stap was een nieuw en modern ziekenhuis bouwen, 
ZNA Cadix, en dat kost enkele honderden miljoenen. Dat was 
nodig omdat het Stuivenbergziekenhuis gewoon ‘afgeleefd’ 
was, en de Erasmus-site langs de Ring eigenlijk ook. De normen 
worden immers veel strenger, en in de oude ziekenhuis- 
gebouwen was het heel moeilijk om die nog te halen, tenzij 
we onaanvaardbaar hoge kosten zouden maken. Dan is een 
nieuw ziekenhuis de beste en goedkoopste oplossing, en zeker 
ook de meest toekomstgerichte en meest duurzame. Ook het 
Elisabethziekenhuis zal deels in het nieuwe ziekenhuis worden 
geïntegreerd. Ondertussen staat het gebouw er en dankzij 
architectenbureau Robbrecht & Daem is het ziekenhuisgebouw 
een nieuwe blikvanger op het Eilandje in de stad.

Een andere uitdaging was dat de patiëntendossiers in het 
ZNA ziekenhuis nog grotendeels op papier werden afgehan-
deld. Digitalisering was dus een must. Onze collega’s van GZA  
Ziekenhuizen hadden een uitstekend system, maar het werd niet 
meer ondersteund door Cegeka, de provider. Samen met GZA 

Ziekenhuizen hebben we dan een nieuw pakket gekozen voor 
beide groepen. We hebben dus vooraf al een integratie van de 
IT-systemen van de ziekenhuizen gedaan nog voor er een fusie 
van ZNA en GZA Ziekenhuizen was. We werken nu met het soft-
warepakket HiX van zorg-IT-specialist ChipSoft uit Nederland, 
voor een volledig elektronisch geïntegreerd patiëntenbeheer.

EN DE FUSIE VAN DE ZIEKENHUIZEN IS NU VOLLEDIG ROND? 

Het laatste dat nu nog moet gebeuren is de juridische fusie 
van de organisaties zelf. Dat had normaal gesproken eind van 
dit jaar (2023) moeten gebeurd zijn, maar het zal 3 maanden 
langer duren. Dat komt omdat de Belgische Mededingings- 
autoriteit nog zijn zegen moet geven. Als de fusie volledig 
is afgewerkt zullen ZNA en GZA Ziekenhuizen samen ZAS  
vormen, Ziekenhuis aan de Stroom, goed voor bijna 1,5 miljard 
omzet, 10.000 medewerkers, waaronder 1.000 artsen.

Er speelt zich ook een andere trend af, namelijk dat meer en 
meer medische zorgen ambulant worden, dit wil zeggen dat de 
patiënten ’s morgens binnenkomen in het ziekenhuis en het ’s 
avonds weer verlaten. Dat laat toe om het aantal ziekenhuis-
bedden af te bouwen. Nu hebben we nog zo’n 3.300 bedden.

EN HOE ZIET U DE TOEKOMSTIGE FINANCIERING VAN  
DE ZIEKENHUIZEN? 

Wat wij doen past in de strategie van de overheid naar  
efficiëntere zorg. Wereldwijd is al vele jaren een trend bezig dat 
patiënten steeds kortere periodes in een ziekenhuisbed verblijven. 
Dat wordt mogelijk gemaakt door voortdurende medische 
innovatie, maar is ook noodzakelijk omdat ziekenhuisinfrastruc-
tuur verschrikkelijk duur is. Het financieringssysteem in België 
beloont ziekenhuizen die op dit vlak vooruitstrevend zijn, wat 
jaar na jaar tot een reductie in het aantal ziekenhuisbedden leidt. 
Dat proces moet begeleid worden. Ik beklaag al die steden 
in ons land die nog met twee ziekenhuizen zitten, een privé 
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en een OCMW. Je bent gedoemd om samen te werken.  
Maar zonder echte fusie ontstaat er weinig synergie. In Antwerpen 
is ons dat dus wel gelukt. In onze groep blijven er wel per  
ziekenhuis bepaalde specialisaties behouden. Maar ik herhaal het: 
om echt tot efficiënties en synergiën te komen moet je fuseren. 
Netwerken als losse verbanden lossen op dat vlak weinig of niets 
op. Je hebt eenheid van visie, leiding en vermogen nodig.

JE BENT NU RECENT WEL GESTOPT ALS CEO?

Ja, in december 2022. Ik heb dus het hele fusieproces mee 
vormgegeven en begeleid, tot net voor de laatste stap, de 
juridische fusie die er nu zit aan te komen. Zoals velen weten ben ik 
gediagnosticeerd met de ziekte van Parkinson. Alhoewel ik 
globaal nog goed kan functioneren, leek ons dat leiding blijven 
geven aan 10.000 mensen, doorheen een fusieproces, net iets 
te ambitieus is. 

Ondertussen heeft Eddy Aerts, ook een economist en  
Ekonomika-alumnus, de fakkel met succes overgenomen. ZNA 
is in goede handen en de fusie zit on track. In de toekomst 
focus ik me op bestuurdersmandaten en vrijwilligerswerk. 
Sinds december ben ik bestuurder van BNP Paribas Fortis en 
ik maak ook deel uit van de Raad van Bestuur van Van Breda 
makelaars. Mijn vrijwilligerswerk concentreert zich op steun aan 
de vierde wereld in Antwerpen. 

Begin dit jaar heb ik van de zorgsector op de Zorg Magazine 
Awards, op voorstel van mijn directieteam, de titel van  
‘Zorgpersoonlijkheid van het Jaar’ gekregen en dat deed veel 
deugd als afsluiter van acht jaar ZNA. Uiteraard zal ik nu ook 
meer tijd hebben voor mijn gezin en vooral mijn vrouw Karine, 
ook een economiste en Ekonomika Alumna. Wij zijn samen 
sinds onze eerste licentie en ze was en is nog steeds mijn grote 
steun. Ik kan haar niet voldoende dankbaar zijn.

Fa Quix en Peter Lauwers

EKONOMIKA ANTWERPEN BEZOEKT HET NIEUWE CADIX-ZIEKENHUIS.

Met niet minder dan 100 economisten waren ze om op 30 november 2023 een bezoek te brengen aan het spiksplin-
ternieuwe ziekenhuis ZNA-Cadix in Antwerpen. 

Huidig CEO van ZNA, Eddy Aerts, en ex-CEO en bezieler van het Cadix-project, Wouter De Ploey,  lichtten dit project 
toe. Het nieuwe ziekenhuis is state-of-the-art en duurzaam. De ziekenhuisgroep ZNA, die tegen de lente van 2024 zal 
fuseren met ziekenhuisgroep GZA tot ZAS (Ziekenhuis aan de Stroom Antwerpen), is nu al de grootste ziekenhuis-
groep van België en zal na de fusie ook één van de grootste van Europa zijn. 

In de volgende ECONnect komen we meer uitgebreid terug op dit bedrijfsbezoek aan ZNA-Cadix. 

Op de pagina hiernaast vindt u alvast enkele sfeerfoto’s. © Berten Fotografie
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Bookonomika

Mastering Decline.  
Making Profit Against  
the Odds – Alain Liebaert
This book (*) is the story of a company facing a structural decline in output and 
turnover, told by its company leader, who managed to increase profitability. 
Alain Liebaert, CEO and owner of the family business in textiles Liebaert Textiles 
located in Deinze near Ghent, gives us an insight into how he achieved this. 
During my professional career, I had the privilege to meet Alain Liebaert on 
several occasions. He is an inspiring and wise company leader.

To get right to the point: this book is NOT about degrowth.  
On the contrary, the goal of the company is still to grow, or at least 
to strive for economic growth. But due to the circumstances, 
it is rather impossible to achieve this goal. Indeed, circumstances 
outside the company make it sometimes impossible to grow. 
What circumstances? For example, unfortunate market develop- 
ments, or the emergence of new competitors. Despite all the 
company’s efforts, a declining market makes it very difficult to 
grow, even when a business is excellently managed.

Alain Liebaert is already the fourth generation in this family business, 
with the fifth generation recently joining. He has been running 
the business for more than 30 years after his father passed 
away far too early. Alain was only 28 when he had to take over 
the company which makes elastic knitted fabrics for lingerie. 

One of the key messages throughout his long testimonial in this 
book is the importance of the team. He states: ‘Within a few 
years, I was able to build an exceptional team that eased the 
burden of my loneliness.’ Yes, it is lonely at the top, especially 
when you have to fight decline day by day. ‘You can never 
win a war by yourself – you will always be stronger if you are  
surrounded by loyal managers, friends and family.’ Yes, family 
as well. For Alain Liebaert his wife and kids were and are crucial 
to his success in business. ‘My wife and our four children are 
our greatest achievement and our greatest pride.’ 

STRATEGIC CHOICES

A few striking figures illustrate the rise and fall of the Liebaert  
Textiles company. In the 1990s there was growth both in terms of 
turnover and in terms of profit: the turnover rose from €25 million 
to €45 million and the cash flow from 3.8% to 23%, with a workforce 
of 300 people. In the new millennium (2000-2021) the turnover 
shrank from €45 to €16 million, and the workforce shrank to 150. 
However, the cash flow increased from 23% to 25%. 

As might be expected, the main reason for the loss of output 
and turnover was globalization in the worldwide textile sector. 
The rise of Asia and China in particular ate away the bulk of 
the Liebaert business as well as that of many other Western 
European textile companies, at least on the manufacturing 
side. Western fashion brands caused that huge shift eastward. 
They preferred the cheap offshoring to local production in 
Western Europe. 

In this ‘unfriendly’ environment, Alain Liebaert had to make  
strategic choices. Should he follow the desire of his customers, 
the fashion retailers, to move his manufacturing activities to 
Asia? Or should he look for new solutions for his manufacturing 
business in Belgium? He chose the latter. He decided not to go 
to the east, as many others did. But then, how could he compete 
with the new competitors from Asia? Upgrading became his 
new strategy with a focus on high product quality and excellent 
service. He knew very well that this strategy would cost him 
a lot of volume and turnover. But focusing on the higher end 
meant higher added value which made it possible to achieve  
a higher profitability even with less quantity.

NEW PRODUCTS

However, can this upgrading strategy continue forever? Going 
further up the value chain implies the danger of an even smaller 
volume, ending up in a very small niche. Such a niche could no 
longer be profitable, due to too high fixed costs, for example.  
At the moment this is not yet the case and taking this eventuality 
into account, Alain Liebaert developed a second strategic 
option: new products that could be manufactured on the same 
machines. 

Two of his children who recently joined the company, pushed the 
introduction of innovative products. The first was in sportswear 
and activewear: RV-Elite, a tailor-made compression garment 
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for elite athletes. It has proven to provide superior performance 
for sportsmen. But since it is more expensive than lesser- 
performing products from competitors, it is an uphill battle to 
convince cost- and profit-oriented sportswear manufacturers. 
A second new product is RectoVerso, high-quality ‘athleisure’ 
or leisurewear for athletes, such as leggings and shorts, made 
by Liebaert Textiles. 

The challenge for a company operating in a 
declining environment is marketing. Marketing 
new products, new brands, is always very 
expensive, but in a declining landscape budget 
constraints are extreme. In the book, Alain 
Liebaert uncovers elements of his approach to 
counter this when marketing high-end products: 
‘Make sure you have a good story to tell’ – 
‘Know your brand’s consumer before you build 
the brand’ – ‘Positioning is key. What position 
do you want your brand to have in the market?’  
– ‘Work with freelancers and smaller agencies’  
– ‘In B2C, an omnichannel approach wins’ 
– ‘Take a balanced approach; beware of 
extreme, one-sided trends’ – ‘Hire motivated 
students’ – ‘Get government funding for your 
projects, for example for R&D’. 

GOOD ADVICE

Will this strategy work? Alain Liebaert clearly 
realises that diversification is easy to talk 
about, but very difficult to achieve. Anyhow, he 
is a believer: ‘I am confident that our turnover 
will rise again to €25 million by the end of 
2023. My confidence comes from our divers- 
ification efforts – primarily our branded projects: 
RectoVerso  and RV-Elite.’ 

Alain Liebaert is well aware that things can 
always go wrong. It puzzles him and leaves 
him looking for a clear answer. In return, he 
puts the following question on the table, not 
only with regard to his own company but 
actually for all family businesses: ‘Would you 
rather saddle your children with a company 
in decline with the risk of destroying family  
harmony forever, or manoeuvre safely and 
slowly toward an exit strategy? It is always sad 
to end a legacy but it is better than prolonging 
a bitter one that might alienate you from your 
spouse, children and possibly even grandchildren.’

Alain Liebaert gives good advice to anyone in the following 
areas: People – Product – Structure – Money – Evaluation –  
Outside forces. All of Liebaert’s ideas in these different areas 
are interesting, but let us just have a final closer look at 
‘Money’. Liebaert: ‘Cash is the key. Cash gives you options. 
No cash means no options.’ He knows that in manufacturing  
you have to invest to keep up with the new technologies.  
But why buy brand-new machinery and equipment?  
‘You always have the option of buying second-hand as well.’ 
And don’t rely too much on banks. Of course, in business you 
need banks, but… Alain Liebaert: ‘Basically, do not count on 
banks – you are on your own. Learn to live with it!’

Fa Quix
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(*) Alain Liebaert – Mastering Decline. Stories and Lessons From a 
Company. Making Profit Against the Odds – LIDpublising.com
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ABO-Group Environment bestaat uit een groep semi-
onafhankelijke engineering en consultancybedrijven, gericht op 
geotechnisch en milieukundig bodemonderzoek, beheer van 
verontreinigde sites, geofysica en energie. Wat de groep uniek 
maakt in haar sector, is het gegeven dat het gecombineerd 
onderzoek uitvoert, waarbij het instaat voor het totaalpakket 
aan onderzoeken, van boringen tot consultancy, inclusief 
laboratoriumonderzoeken en -analyses én interpretatie van de 
resultaten.

ABO-Group bestaat ondertussen 28 jaar en groeide uit tot 
de Belgische marktleider in bodem- en saneringsonderzoek. 
De groep heeft filialen in Nederland en Frankrijk en telt zo’n 
600 medewerkers, goed voor een omzet van 71 miljoen euro 
(2022). Daarnaast noteert de groep ook sinds 2014 op de 
beurs van Brussel, waarna het recentelijk in 2021 ook een 
notering verwierf op de beurs van Parijs. Met deze tweede 
notering in Parijs wilde de groep haar zichtbaarheid verhogen 
in Frankrijk, een markt in volle groei.

KLIMAATVERANDERING

De sterkte van de groep is de combinatie van duurzame 
en innovatieve technieken. In een wereld die voortdurend 
verandert en evolueert, heeft de groep zich als organisatie 
steeds flexibel opgesteld en is het er steeds in geslaagd in 
te spelen op nieuwe marktomstandigheden en trends. Daarbij 
vormt bijvoorbeeld klimaatverandering een van de grootste 
actuele uitdagingen. De gevolgen van die verandering zijn 
al eventjes merkbaar en ABO-Group probeert met haar 
expertise en diensten, in zowel België, Nederland als Frankrijk 
oplossingen te formuleren. 

GEOGRAFISCHE EN THEMATISCHE 
DIVERSIFICATIE

ABO-Group haar focus lag tot 2022 vooral op bodemsanering, 
geotechniek, geofysica en archeologie. Aan de hand van 
overnames streeft de groep er echter telkens naar nieuwe 
kennis en expertise binnen te rijven. Daarbij kijkt de groep 
enerzijds naar kennis die zij nog niet in huis hadden, maar die 
wel voor een perfecte aanvulling zorgt, en anderzijds naar de 
versterking van reeds opgebouwde expertise. 

Zo traden aan het einde van vorig jaar en het begin van 
dit jaar twee Franse bedrijven toe tot de groep. Dynaopt, 
ontwikkelaar van innovatieve meetsystemen voor het 
monitoren van bouwwerken (bruggen, tunnels, dammen …) 
en natuurelementen (steenval, aardverschuivingen, 
overstromingen …) en mil ieuspecial ist SEGED, 
gespecialiseerd op het gebied van milieu, water, biodiversiteit 
en ecologie. Dynaopt vormt voor de groep een aanwinst 
binnen het domein monitoring, waarin de groep nog maar 
weinig actief was. 

Daarnaast nam de groep halverwege dit jaar twee Belgische 
bedrijven over: het innovatieve Gentse landmetersbedrijf MEET 
HET en de Tiense bodemonderzoeker Rimeco. MEET HET 
vormt voor ABO-Group alweer een intrede binnen een nieuw 
segment, dit keer landmeetkunde. Rimeco zorgt dan weer voor 
een regionale spreiding in een voor de groep minder gekend 
gebied, Vlaamse-Brabant. Vorige week sloot ook het Belgische 
studiebureau SWBO zich aan bij de groep, waarmee de groep 
nu expertise verwerft binnen infrastructuurprojecten, zoals het 
ontwerp van wegen- en rioleringswerken.

Alumni@FEB

CEO Frank De Palmenaer (ABO-Group):  
Wij willen een kernspeler zijn in de 
opbouw van een meer duurzame wereld.
 
In de lente werd de regionale kern Oost-Vlaanderen in Gent ontvangen bij ABO-Group.  
Voor de meesten allicht onbekend, maar toch is dit een grote naam in de wereld 
van het leefmilieu-advies en engineering, met een geïntegreerde aanpak gericht 
op bodemanalyse en -sanering. Maar met een steeds verdere uitbreiding zowel 
geografisch als op het vlak van expertise, vooral via gerichte overnames.  
Topman Frank De Palmenaer gaf op 19 april 2023 tekst en uitleg aan een dertigtal 
aanwezige economisten.

OOST-VLAANDEREN 
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PFAS-PROBLEMATIEK

Tot slot wil de groep ook steeds een voortrekkersrol innemen 
aangaande actuele tendensen en problematieken. Zo werd 
de groep eind 2020 bij het bredere publiek bekend toen zij 
in België voor het eerst aan de alarmbel trok aangaande de 
toen nog onbekende PFAS-problematiek. In Nederland, waar 
de groep al enkele jaren werkte aan PFAS-dossiers, bestond 
reeds een uitgewerkt beleid omtrent de emerging contaminants 
die gevaarlijk zijn voor dier en mens, terwijl er in België door 
OVAM aan gewerkt werd. 

Niet veel later kwam het 3M-schandaal in België aan de 
oppervlakte en nam ABO-Group haar rol als expert en adviseur 
in, waarbij het in opdracht van Lantis een second opinion gaf op 
de voorgestelde aanpak van het Saneringsverbond betreffende 
de grondverzetswerken van de Oosterweelverbinding. 

NAAR EEN DUURZAME WERELD

Net zoals in de PFAS-problematiek wil de groep kunnen 
inspelen op de toenemende bewustwording en regelgeving 
rond climate change, leefmilieu, gezondheid en well-being. Zo 
legt de groep de focus op een duurzame leefwereld en voerde 
zij met haar dochterbedrijf Geosonic in Frankrijk verschillende 
kernboringen uit van 250 tot 500 meter diepte, waarbij 
lithiumvoorraden ontdekt werden, goed voor de productie van 
naar schatting 700.000 elektrische wagens per jaar en dit voor 
de komende 25 jaar.

Alain Verheyden
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Ambassador spotlight 

Akihiro Cheng, 
Malaysia 
Private banker Akihiro Cheng is a man of planning and rational decisions and that 
pays off. At arrival, Belgium felt alien and rather distant. On the flipside, he also 
discovered the beauty of having the freedom to set your own agenda. Since that 
requires flexibility, persistence, and - of course - planning, he is more than happy 
to help prospective students to decide whether they are up to the challenge.

News@FEB

I now work as a private banker for HSBC in Hong Kong, a global 
bank. I am a wealth manager for high-net-worth people. I manage 
their wealth and help them to plan for their wealth goals, be it 
through their businesses or investments. It is hard to compress 
what I do in a few sentences, but it is a good learning experience. 
My job is offering me a holistic package: great pay, great hours, 
great colleagues. The work is also interesting since clients are 
very demanding.

“Without my degree from KU Leuven, I don’t think I would have 
been chosen for this program at HSBC as it is very competitive. 
From a financial perspective, my education at KU Leuven was a 
great investment given the affordable fees.

I had a very systematic approach to find a good university:  
making a list of countries in Western Europe, finding the top three 
universities, comparing prices and rankings. After sorting that out 
KU Leuven in Belgium came up. To be fair, I did not even know 
Belgium existed. When I saw the flag, I thought it was Germany’s! 
I was clueless. Anyhow, I lived in Belgium from 2016 to 2020 and 
successfully completed my bachelor’s and my master’s degree. 
I applied for the Business Administration programme since in 
2016, it was one of the few bachelors that were taught in English. 
Luckily my personal interest was in business.

SPANISH OMG

My favourite courses were Philosophy, Psychology, and the 
Finance course by Professor Alain Praet. The professors who 
taught those subjects were simply great. The language courses on 
the other hand, were challenging, especially Spanish. I repeatedly 
failed, despite my best efforts. My average score is usually pretty 
good, but in the second year my grades dropped because  
I practically gave up on studying anything else but Spanish, trying 
to pass! I also learned Dutch and managed to pass that course. 

Evidently, my knowledge of English, which is also a Germanic 
language, helped. For Spanish however, I had no basis to start 
from. I do understand the appeal of having foreign language 
courses as a requirement in a business programme, but to make 
it compulsory to reach a conversational level in three years, can 
be very difficult for people from outside Europe. I really insisted 
on addressing that with the university because I feared that  
I would not be able to graduate and after many conversations, 
they managed to change that.

€500 NOTES

At the start of the Business Administration programme, I was 
thinking of going into marketing. But when I got an internship at 
HSCB in my third year I figured that I should choose a finance- 
related master instead. And now I have been working for HSBC in 
Hongkong for three years. I obtained my master’s degree in July 
2020 and arrived in Hong Kong in August, the year that COVID 
hit. Hong Kong had some of the strictest COVID restrictions,  
so when I joined the bank in 2020, life was challenging, and social 
life was difficult. I hardly could meet my new colleagues, which is 
as dreadful as it sounds, but it is what it is. My arrival in Belgium 
was not a walk in the park either but adversity builds character. 

When I came to Belgium in 2016, a lot of things felt alien. 
A funny example: in Malaysia money is just money, but in  
Belgium, one does not use big denominations in cash. I was 
unaware of that, so I brought the largest banknotes, because 
they are easy to store. After landing in Zaventem airport and 
travelling to Brussels, I was hungry and thirsty, so I wanted to 
buy a sandwich and a drink at a Carrefour supermarket with a 
€500 note. They did not have change for that! I was like: what 
do you mean? This is a supermarket not some random little 
shop … That was the first time in my life I have been rejected to 
pay for something because my money was too big.
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SLOW TO WARM UP

In Brussels I crashed in a youth hostel for two weeks while  
I waited for my student accommodation to finalise via BRIK. 
There are more university owned-student accommodations and 
services in Leuven than in Brussels, so at arrival I felt like I was 
on my own. Luckily, I am flexible and a good planner too. So, my 
advice if you want to study at KU Leuven: plan well, plan ahead 
and plan compulsively, so you create room to tackle unexpected 
events. Also, be patient with Belgian bureaucracy, especially if 
you come from Singapore or Hong Kong, where the pace of life 
is a lot faster. Things can be a bit slow in Belgium. Tone down 
your expectations!

The language was a big thing as well. Not everyone spoke English, 
and those who did were sometimes hard to understand. But that 
is part of the whole diversity exposure. Evidently, life in Belgium 
is very different from Malaysia. Different countries simply have  
different styles. That is why you move in the first place, isn’t it?  
But to be honest, I did not find Belgium very welcoming at first.  
It is a cultural thing. Being part of Northwestern Europe, Belgians are 
slow to warm up, but once they do, they are very friendly. They are 
like a big pot of water which takes time to cook. Once it is cooking,  
it will last a long time. When it comes to university life, I was lucky 
to become part of a small group of close friends, a pleasant mix 
of international and local people. I spent a lot of time with others 
as well. Even now, some of my close friends are Belgians whom  
I met back at university. That is cool.

BELGIAN BEERS ARE BEST

And to confirm a stereotype: Belgium’s beer collection is without 
a doubt the best I have ever tasted. Three years after my return  
I still love Belgian beers and I actively convert my fellow Hong Kong 
friends. In addition, I really appreciated the level of medical care 

in Belgium. It is there when you need it, even for foreigners and 
service levels are great. Compared to Hong Kong, things are  
a lot cheaper as well, so in the end it is a good place to be.

I became an ambassador for the faculty for two reasons. Firstly, 
I want to give back to this university because without it, I would 
not be where I am today, I would not have met the people that 
I have met in Belgium, and I would not have those memories. 
Secondly, I want to help other foreign students to avoid making 
the mistakes that I did when I first came. So, I am here to talk 
to prospective students of KU Leuven, because it is a great 
school with its own pros and cons and I can help them to make 
informed decisions.

TAKE YOUR RESPONSIBILITY

The thing is, you need to be independent when you study at  
KU Leuven: take responsibility and organise things by yourself. 
KU Leuven teaches on a lecture-based approach. Every year 
we had one or more practical courses as well, especially as of 
the third year, but the bulk of the curriculum is lecture-based. 
It is also up to you whether you attend classes or not and after 
class you can do your own thing.

In Commonwealth countries exams in high school are scheduled 
every quarter and you have many tests in between as well.  
So, students get the practice of preparing. In Belgium however, 
you have more freedom because you only have exams twice a 
year, and in university they usually do not even take attendance. 
I really loved that freedom, but the sword cuts both ways. 

ENJOY THE FREEDOM BUT ALSO 
WORK HARD

On the upside, you have the time to do what you want. If you 
are a good planner, you can make excellent use of your time. 
Without good planning I could never have started the TEDx  
KU Leuven Brussels talks. I would not have had the time to do 
my internship, because I would have been busy studying for 
all my tests and quarterly exams. But I also believe my grades 
would not have been as good as they were. For subjects that  
I was already good at or where the teaching was not that great, 
I found it more efficient to prepare by myself with the course 
material in my own time instead of sitting through all classes. 
I attended like once every 2-3 weeks to make sure I knew the 
professor and did not miss out on anything major. The spare time 
was spent on more important things, such as studying Spanish 
(laughs). 

The downside is that you really must be aware of your capabilities 
and the demand of the courses. You need the discipline to plan 
and work throughout the year. If you wait for the exam period, you 
are lost! The most important tip is study hard. Do not underestimate 
the difficulty of KU Leuven’s courses. I am intelligent but still studied 
hard. I vividly remember I did not expect the math to be so difficult, 
so I put in an extra effort. In my second year a new student arrived 
in my dorm, and she was just partying and having fun. I repeatedly 
warned her: if you do not study every day, you will be surprised 
by your results. But she replied she was fine, the best in her high 
school. But so was I! Anyway, she failed math and other subjects, 
for the first time in her life… I believe not many universities, especially 
in Asia or Commonwealth countries or even the US, offer the  
freedom that you find here. That is a beautiful thing, but it also calls 
for hard work and thorough planning.”

Veerle De Grauwe
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Beleidsplan Sociale Veiligheid 
en Grensoverschrijdend Gedrag

“Als je mensen wil stimuleren om excellent te 
presteren, dan is welbevinden een belangrijke 
voorwaarde.” 

De KU Leuven wil een werk- en studieomgeving creëren die inclusief, veilig en respectvol is 
voor iedereen. Rond deze thema’s liepen al heel wat initiatieven die de afgelopen maanden 
kritisch onder de loep werden genomen door externe deskundigen. Hun bevindingen en 
aanbevelingen leidden tot een Beleidsplan Sociale Veiligheid en Grensoverschrijdend 
Gedrag. ECONnect sprak over het nieuwe beleidsplan met Deb Vansteenwegen, 
personeelsdirecteur van de KU Leuven en Elfi Baillien, kersvers benoemd als hoogleraar aan 
onze faculteit en expert in psychosociaal welzijn en ongewenst gedrag op de werkvloer.

WAT WAREN ZOAL DE BEVINDINGEN VAN DE EXTERNE EXPERTEN?

Deb Vansteenwegen: Een belangrijke bevinding is dat leiding-
gevenden vaak te maken hebben met ‘handelingsverlegenheid’, 
zo noemt het rapport de situatie van leidinggevenden die niet goed 
weten hoe ze moeten omgaan met grensoverschrijdend gedrag in 
hun team. Hoe ze dingen bespreekbaar kunnen maken en welke 
procedurele mogelijkheden er zijn binnen de KU Leuven. 

Een andere conclusie was dat het ‘verwachtingsmanagement’ 
op punt moet gesteld worden: hoe zorg je ervoor dat mensen 
weten wat ze mogen verwachten als ze een melding doen, en 
bij wie ze terecht kunnen? We hadden heel wat aanspreekpunt-
en binnen de KU Leuven, maar die werkten niet systematisch 
op dezelfde manier en dat bevordert het vertrouwen in de opvol-
ging uiteraard niet. Het is belangrijk dat melders vertrouwen 
hebben in de professionele ondersteuning van de meldings- 
kanalen. Dat zijn we nu structureel aan het opzetten in elke faculteit  
en elk departement. De experten wezen ook op een aantal 
structurele elementen. Zo zijn Phd’s niet alleen afhankelijk 
van hun promotor voor hun doctoraat, maar vaak ook voor hun 
loopbaan en hun toekomstig netwerk. PhD’s die te afhankelijk 
zijn van één promotor zonder eigen netwerk, zitten in een 
geïsoleerde positie en moeten bij problemen of grensover-
schrijdend gedrag weten dat ze terecht kunnen bij de lokale 
aanspreekpunten en de vertrouwensunit.  

Er is ook een cultuurverandering bezig in de manier waarop 
we naar evaluatie en tucht van professoren kijken. Het tucht- 
reglement werd bijgevolg bijgestuurd. Vernieuwende elementen 
zijn onder meer dat iedereen een melding kan doen, dat de melder 
beter geïnformeerd blijft over het proces, dat het initiatief tot het 
opstarten van een tuchtprocedure niet langer uitsluitend bij de  
rector ligt en dat er geen verjaringstermijn meer bepaald wordt.

Het rapport heeft ons in elk geval geleerd dat we naar communicatie 
en integratie van de veelheid aan dingen die we doen grote 
stappen vooruit kunnen zetten. 

ELFI, EEN KORTE REFLECTIE VANUIT JOUW EXPERTISE? 

Elfi Baillien: Wat mij charmeert als ik kijk naar de website, is dat de 
focus niet zozeer ligt op ongewenst grensoverschrijdend gedrag 
maar wel op dat veilig sociaal klimaat. Sociale veiligheid gaat niet 
enkel over de zware casussen van ongewenst gedrag, maar over 
verschillende vormen van negatief gedrag die wij niet ondersteunen. 
Alle aspecten daarvan zijn in de website geïntegreerd. 

Die evolutie naar het idee van een veilig psychosociaal klimaat 
is iets wat we in de praktijk weinig terugvinden, hoewel we uit 
onderzoek weten dat een onveilig sociaal klimaat ongewenst 
gedrag aanstuurt. Ik was blij om te zien dat deze insteek 
gebruikt is in de uitwerking van de KU Leuven. Het beleidsplan 
en de website sluiten mooi aan op  onderzoeksbevindingen 
over het onderwerp.

Zoals Deb zei waren er in het verleden heel wat initiatieven  
binnen de KU Leuven. Ik kreeg soms vragen van doctorandi  
die niet goed wisten waar ze precies konden aankloppen.  
Met de invoering van de vertrouwensunit krijg je nu een duidelijk 
overzicht van wie je kunt aanspreken en wat je kan verwachten. 
Er is een vereenvoudiging doorgevoerd van de veelheid aan 
initiatieven die er leven.

Ook de communicatie zit goed, met een sterke poot commitment.  
Er wordt een duidelijke wil uitgedrukt om hierrond te werken. 
Dat aspect komt goed naar voren en krijgt prioriteit in de 
communicatie. Dus binnen de context van onderzoek en 
onderwijs – die toch op hoog niveau zitten in een universitaire 
instelling – wordt het welzijn als een prioriteit behandeld.  
Er wordt ook heel open gecommuniceerd. Bijvoorbeeld de 
hele tuchtprocedure vind ik een sterke verduidelijking naar  
professoren toe. Wat hangt eraan vast als je door de bocht gaat?

Je merkt ook dat de externe experten intern heel wat gesprekken 
hebben gevoerd. Ikzelf ben ook gevraagd om mee na te denken, 
onder meer over hoe we leidinggevenden kunnen versterken. 
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EXCELLENTE ACADEMICI 

Elfi Baillien: Waar ik graag dieper op wil ingaan is de complexiteit 
van een universitaire instelling, waarbij professoren niet worden  
aangeworven op basis van hun people management skills 
maar op basis van hun merites in wetenschappelijk onderzoek.  
Daar zit voor universiteiten een bijzondere complexiteit omdat 
degenen die zo’n profielen bekleden vanuit de internationale 
wetenschappelijke wereld nu eenmaal mensen zijn die onderzoek 
doen, en niet noodzakelijk geschoold of fijngevoelig zijn in het 
omgaan met personeel. De vraag is: in welke mate zullen in de 
toekomst niet alleen onderzoek en onderwijs meespelen bij het 
aanwerven van professoren, maar ook people management skills?

Deb Vansteenwegen: Een zeer terechte opmerking. Het is iets 
wat veel universiteiten bezighoudt in het kader van het Open 
Science Debat in het waarderen en erkennen van academici:  
het reflecteren over wat nu precies excellente academici zijn. 
Een excellent academicus is iemand die ook kan samen- 
werken, leiding kan geven en PHD’s kan coachen. Dat zijn  
allemaal merites die naast het goed zijn je onderzoeksdomein 
erg belangrijk zijn. Dat zijn geen verschillende dingen. Als je 
in de complexe omgeving waarin we vandaag zitten goed 

onderzoek wilt doen vraagt dat een bepaald soort leiderschap 
en samenwerkingsvaardigheden. Dat betekent dat we deze  
elementen mee moeten nemen in onze beoordelings- 
commissiesop het moment dat iemand om een aanstelling of 
een promotie vraagt. Momenteel loopt er een project rond het 
verbreden van dat beoordelings- en waarderingskader.

We komen inderdaad van een cultuur zoals jij schetst Elfi, maar 
ik zie daar bij alle beoordelingscommissies een grote evolutie 
in. Ook vanuit het onderzoek zelf zien we een gedrevenheid om 
naar bredere profielen te kijken of toch minstens teams samen 
te stellen met complementaire profielen die verschillende 
aspecten kunnen inbrengen in de ontwikkeling van onderzoek.

DE KANS BESTAAT DAN DAT JE EEN FANTASTISCH 
ONDERZOEKER NIET AANWERFT OMDAT DIE SOCIAAL 
MINDER HANDIG IS. 

Deb Vansteenwegen: Daar moet je bepaalde evenwichten in 
vinden. We willen daar op een genuanceerde manier naar kijken. 
Als je weet dat dat niet de sterkte is, moet je die kandidaat  
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BELEIDSPLAN SOCIALE VEILIGHEID EN GRENSOVERSCHRIJDEND GEDRAG

De KU Leuven lanceerde recent het Beleidsplan Sociale Veiligheid en Grensoverschrijdend gedrag na een grondige anal-
yse van externe experten. De principes werden vertaald in een heldere website die zich richt tot iedereen binnen de uni-
versiteit. Personeel, professoren en studenten worden opgeroepen om de gedragscode na te leven met als kernwaarden 
‘respect’, ‘inclusie’ en ‘veiligheid’. De website biedt tips, advies en ondersteuning en vermeldt duidelijk wie je kan aanspreken 
als je geconfronteerd wordt met ongewenst gedrag.

admin.kuleuven.be/thema/socialeveiligheid 

Deb Vansteenwegen
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niet in een bestuurdersrol brengen of een beleidsfunctie 
geven. Maar je kan die persoon wel voldoende omkaderen 
door ervoor te zorgen dat er in de onderzoeksgroep iemand 
is die wel die HR-affiniteit heeft. In grotere onderzoeksgroepen 
kan je dus naar complementaire vaardigheden kijken. Zo heb-
ben we het al opgelost in bepaalde cases. Niemand is in alles 
even excellent, maar het is wel belangrijk dat die domeinen 
voldoende aanwezig zijn in de werkcontext van onderzoekers 
en PHD’s. We moeten af van de idee dat om een excellente 
academicus te zijn, je vooral goed in je eentje onderzoek moet 
kunnen doen. Het gaat over veel meer vandaag. 

Elfi Baillien. Ik denk dat een van de nadelen van een academische 
setting op dat vlak ook wel eens een voordeel zou kunnen zijn. 
Uiteindelijk is een doctoraat een competitief gegeven, net zoals 
een postdoc of een benoeming tot professor. Dat betekent dat 
veel mensen zich kandidaatstellen om die job in te vullen. Dat geeft 
de mogelijkheid om naar verschillende dingen te gaan kijken, en 
de juiste selectie te maken op een moment. Soms lijkt het dat er 
geen andere keuze is dan degene met de beste trackrecords voor 
onderzoek en onderwijs. Die competitie heeft het voordeel dat je 
daarin kan schuiven en prioriteiten kan detecteren. Misschien 
kiezen we beter voor iemand die, zoals Deb aangeeft, op sociaal 
vlak goed zit, versus iemand die enkel op onderzoek excelleert.  
Die sociale skills zijn zeer belangrijk om het juiste klimaat te ontwik-
kelen en de juiste ethische waarden naar voren te schuiven. 
Dat besef moet nu ook doordruppelen naar alle faculteiten.

DELICATE DYNAMIEK

WE HEBBEN DE KLEMTOON IN HET GESPREK TOT NU TOE 
VOORAL OP PROFESSOREN GELEGD, MAAR OP DE WEBSITE 
WORDT DUIDELIJK GEMAAKT DAT HET EEN GEDEELDE 
VERANTWOORDELIJKHEID IS. 

Deb Vansteenwegen: Dat klopt, we hebben wel degelijk  
geprobeerd om met onze acties balans te brengen. Iedereen 
mee in het bad. Het is natuurlijk zo dat de ervaring en de melding 
van slachtoffers iets blijft waar je altijd opnieuw met zorg moet 
mee omgaan en waar je altijd opnieuw bescheiden in moet zijn:  
wat zij aanbrengen is leidend voor de interventies en de stappen 
die we zetten. Ook dat verhaal is belangrijk om telkens opnieuw 
te benadrukken. Je kan veel doen in de structuur en in het  
systeem. Maar de begeleiding en het au sérieux nemen van 
slachtoffers blijft een delicaat proces dat met zorg moet gebeuren. 

En omgekeerd: wat doe je met mensen die een grens 
overgegaan zijn en zich afvragen hoe ze dat kunnen voorkomen 
in de toekomst? Die moeten ook ergens terecht kunnen. Een van 
de opmerkingen uit de review was: verlies niet de verschillende 
perspectieven uit het oog. Soms komt er veel aandacht op een 
bepaald stuk van het verhaal, maar het hangt heel erg samen. 

Elfi Baillien: Je raakt daar iets aan dat vanuit wetenschappelijke 
hoek belangrijk is om te duiden. Typisch voor ongewenst gedrag 
is dat degene die het stelt niet altijd de intentie heeft om dat te 
doen, maar degene die het meemaakt heeft wel het gevoel dat 
die persoon erop uit is om te kwetsen. In vele gevallen hebben 
ze een andere grens en heeft de steller van het gedrag niet 
door dat hij over een persoonsgrens gaat. Daar zit zeker ook 
een complexiteit. Het wil niet zeggen dat ze van slechte wil zijn, 
hun grenzen kunnen gewoon anders liggen dan die van jou.  
Hetzelfde geldt voor leidinggevenden.  

Deb Vansteenwegen: Het blijft erg belangrijk om daar genuan-
ceerd in te zijn, zeker bij kleinere signalen. Ernstige vormen van 
grensoverschrijdend gedrag, is een ander verhaal. Daar vinden 
we allemaal dat bepaalde dingen niet door de beugel kunnen. 
Maar je hebt helemaal gelijk, en het ontstaat soms ook geleidelijk  
hè? Het zijn kleine signalen waar niet op gereageerd wordt. 
Dat is een delicate dynamiek. Daarom hameren we zo op dat 
eerste informele gesprek. Iemand erop aanspreken. Dat is zo 
belangrijk. In vele contexten is dat de rol van de leidinggevende.  

JE ZEI DAARNET DAT LEIDINGGEVENDEN VAAK NIET WETEN 
HOE ZE MOETEN OMGAAN MET GRENSOVERSCHRIJDEND 
GEDRAG. VOORZIET HET BELEIDSPLAN IN CONCRETE ZAKEN 
WAAR ZE MEE AAN DE SLAG KUNNEN?

Deb Vansteenwegen: We hebben een leidraad voor leiding-
gevenden ontwikkeld om hen houvast te bieden. Dat gaat niet 
alleen over een documentje op papier: wij proberen vanuit de 
HR-dienst een aanspreekpunt te hebben en een klankbord 
te zijn voor leidinggevenden om over die dingen te kunnen 
reflecteren en samen na te denken. Eén van de belangrijkste 
dingen die je eerst inschat is: ‘hoe ernstig is dit?’ Er zitten  
verschillende stappen in zo’n plan en we proberen richtlijnen 
te geven in functie van de ernst en het type van meldingen dat 
binnenkomt. We hebben ook veel aan intervisies, waar leiding- 
gevenden reflecteren vanuit anonieme cases. Het helpt erg 
om elkaar te bevragen en te kijken hoe collega’s dit zouden  
aanpakken. 

Elfi Baillien
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Elfi Baillien: Typisch is dat we het allemaal te druk hebben om 
dit soort opleidingen te volgen. Dat hoor je op alle werkplekken. 
Misschien is het een idee om het automatisch mee te nemen in 
‘het systeem’ als iemand zich voor zo’n opleiding inschrijft? En 
misschien kan er rekening mee gehouden worden in promotie- 
dossiers? In welke mate heb je niet alleen vakinhoudelijke 
opleidingen gevolgd, maar ook trainingen die focussen op 
communicatie, conflicthantering en teammanagement?

VOORKOMEN IS BETER DAN GENEZEN 

STEL DAT LEZERS VAN DIT MAGAZINE AAN DE SLAG WILLEN 
MET EEN BELEIDSPOLICY ROND SOCIALE VEILIGHEID. WAT 
ZOU JE HEN WILLEN MEEGEVEN VANUIT HET TRAJECT DAT JE 
DOORLOPEN HEBT?

Deb Vansteenwegen: Ik zou durven inzetten op een aantal 
basics die goed werken. Ga op zoek naar feedback, maak dingen  
bespreekbaar, zou mijn eerste advies zijn. Hoe vaak heb je 
gesprekken met de mensen die onder jouw verantwoordelijk-
heid staan? Hoe vaak komen sociale veiligheid, welbevinden, 
samenwerking, integriteitsconflicten aan bod tijdens een loop-
baangesprek of een informeel onderhoud? Ga samen op zoek 
naar mogelijkheden om die positieve werkcultuur te versterken, 
tracht moeilijke dingen te benoemen en luister vooral ook naar 
diegenen die je niet spontaan hoort. Ik zou dus kijken naar hoe 
je binnen de dagelijkse processen aandacht kan hebben voor dit 
soort thema’s. Daarnaast zou ik ook inzetten op rolverduidelijking: 
zorg ervoor dat mensen weten waar ze aan toe zijn en wat ze 
van elkaar en hun omgeving mogen verwachten. 

Elfi Baillien: Wat ik zou wil meegeven is: voorkomen is beter dan 
genezen. Ik heb mijn doctoraatsonderzoek gedaan rond dit topic 
en tegen alle intuïtieve manieren om naar dit soort fenomenen 
te kijken in, is het de werkcontext die zo’n dingen in de hand 
werkt of kneedt. Mensen ontwikkelen conflicten omdat er, zoals 
Deb aangeeft, onduidelijkheden zijn, geen goede afspraken, 
of omdat mensen verschillende verwachtingen hebben. Dat 
is de werkcontext. Een leidinggevende die niet op tijd ingrijpt 
als er iets rommelt. Dat is de werkcontext. We zien ook dat 
mensen ongewenst gedrag gaan stellen of ondergaan omdat 
ze in een gestresseerde werksituatie zitten waar ze niet goed 
kunnen navigeren. De ene is overwerkt en kan zijn grenzen  
niet meer stellen. De ander is overwerkt en zoekt een weg om 
die negatieve energie een plaats te geven. Dat zijn zaken die 
rechtstreeks te maken hebben met de werkcontext. Als we 
onze werkcontext goed screenen kunnen we al heel wat doen, 
zonder het hele pad van vertrouwensnetwerken te moeten 
doorlopen. Want eens we daar zitten wordt het natuurlijk veel 
moeilijker. In 2019 heb ik, dankzij middelen van de KU Leuven 
zo’n tool ontwikkeld voor de maatschappij, CHAT, die bedrijven 
en organisaties helpt om  preventief rond sociaal welzijn te 
werken. (zie kadertekst) 

Deb Vansteenwegen: Dat is ook wat jij doet bij ons, Elfi: mee- 
denken over hoe we die werk-gerelateerde aspecten in onze 
Tevredenheidsmonitor kunnen meenemen en op de radar krijgen. 
Het is een belangrijk instrument voor beleidsmakers vandaag om 
binnen hun entiteiten te kijken hoe ze preventief die werkcontext 
kunnen screenen. Hoe daar stappen vooruit kunnen gezet 
worden. Dat lokale personeelsbeleid is cruciaal in het verhaal 
van de sociale veiligheid. Daar proberen wij in te ondersteunen.  
Wij proberen vandaag ook de CHAT uit in een pilootproject.

NOG EEN AFSLUITENDE VRAAG: ECONNECT IS EEN 
TIJDSCHRIFT VOOR ECONOMISTEN. HEEFT WERKEN AAN 
DE SOCIALE VEILIGHEID EEN POSITIEF EFFECT OP DE 
PRODUCTIVITEIT VAN JE BEDRIJF? 

Elfi Baillien: Ja, er is heel wat bekend over de effecten voor  
organisaties als ze niet investeren in sociale veiligheid. De belangrijkste 
bevinding is dat werknemers niet snel gaan solliciteren bij een 
organisatie waar ze onaangename dingen over gehoord hebben. 
Het heeft een negatieve impact op het bedrijfsimago. Dat wil 
zeggen dat je competitief minder sterk staat om kandidaten aan 
te trekken. Anderzijds heeft het ook een sterke invloed op de 
team-performantie omdat het een sociaal gegeven is: de effecten 
beperken zich dus niet tot degenen die het negatief gedrag mee-
maken, collega’s vinden het evenzeer stressvol. Je zal ook zien dat 
als zo’n negatieve sfeer aanhoudt, de beste werknemers het eerst 
vertrekken. Er zijn ook studies die berekenen hoeveel het precies 
kost om een casus van ongewenst gedrag binnen een organisatie 
en binnen de maatschappij op te lossen: het is een zware kost die 
direct en indirect weegt op een organisatie.  

Deb Vansteenwegen: Als je mensen wil stimuleren om hun talenten 
te ontwikkelen, om excellent te presteren, dan is welbevinden een 
belangrijke voorwaarde om dat te kunnen doen. In impliciete bood-
schappen, ook binnen onze instelling, merk ik soms dat investeren 
in welzijn betuttelend zou zijn. ‘Als we bezig zijn met welzijn, leggen 
we de lat lager, we zijn te weinig bezig met de harde perfor-
mance en de wereld is nu eenmaal competitief’. Dat soort ideeën.  
Als organisatie moet je daar een balans in vinden. Waar ik tegenin 
wil gaan, is dat het een tegenstelling zou zijn. Alsof je door ‘soft’ 
te zijn, het ‘harde’ vergeet. Nee, het is én-én. Je hebt beide nodig 
om een stimulerende omgeving te creëren, zowel dat welbevinden 
voor ogen houden als de ambitie om excellent te presteren. 

Elfi Baillien: Dat sluit mooi aan bij een studie die we onlangs hebben 
gepubliceerd waarin we op HR-niveau zijn gaan kijken naar de 
mate waarin bedrijven investeerden in praktijken die bijdragen 
aan betere prestaties. Vanaf het moment dat binnen een team  
pesterijen heersen, ga je zien dat die high-performance-practices 
hun doel voorbijschieten. Dan ben je als organisatie keihard bezig 
met performantie, maar omdat je die zachtere waarden uit het 
oog verliest, gaan de zaken waarin je zo hard in investeert niks 
opleveren. 

Els Brouwers

CHAT. OMDAT VOORKOMEN BETER IS DAN GENEZEN

De online screeningstool CHAT (Combat Harassment Tool), ontwikkeld aan de KU Leuven door Elfi Baillien, is een digitale screen- 
ingstool waarmee organisaties en bedrijven kunnen nagaan of er op hun werkvloer risicofactoren zijn die ongewenst gedrag 
in de hand werken. Na het (anoniem) invullen van een vragenlijst krijgen werkgevers een feedbackrapport dat inzicht biedt 
in het sociale klimaat op de werkvloer, zodat ze risico’s kunnen inschatten en eventueel actie kunnen ondernemen. 

kuleuven.be/chat 
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Masterproefprijzen 
leggen schat aan  
onderzoeksdiversiteit  
en kwaliteit bloot

Ieder academiejaar reiken onze faculteit en haar partners prijzen uit aan studenten 
die een uitmuntende masterproef afleverden of zich op een andere manier 
onderscheidden. Elke campus heeft daarbij zijn eigen tradities maar de grote lijnen 
lopen gelijk: naast de overkoepelende prijzen, waarnaar studenten uit verschillende 
opleidingen en disciplines kunnen meedingen, zijn er ook heel wat awards voor 
papers uit een specifiek onderzoeksdomein. De faculteit heeft de ambitie om de 
aanpak van deze awards in de toekomst nog meer op elkaar af te stemmen.  
Op campus Leuven bliezen campusvicedecaan onderwijs Katrien Antonio en Ekonomika 
vorig academiejaar de Ekonomikaprijs nieuw leven in als overkoepelende award. 

Als voorzitter van de jury legt prof. Antonio uit hoe dat in zijn 
werk gaat en wat daar zo boeiend aan is: “De Ekonomikaprijs 
werd in het verleden al ingericht als overkoepelende prijs, maar 
door het groeiend aantal awards was de focus de laatste jaren 
wat zoek geraakt. Vorig jaar zijn we rond de tafel gaan zitten met 
alle Leuvense onderzoeksgroepen en hebben we afgesproken 
dat elk van hen - als ze dat nog niet deden -  een domeinspe-
cifieke prijs zou inrichten, gesponsord door henzelf of door een 
bedrijf. Daarnaast vroegen we hen ook om ons een masterproef 
uit hun domein te bezorgen die volgens hen het beste tege-
moetkomt aan de slogan van de FEB: onderzoek dat rigoureus 
en maatschappelijk relevant is. Zo konden we die award puur 
overkoepelend maken en kijken naar inzendingen vanuit alle 
opleidingen en domeinen op onze campus. De insteek is dus 
net iets anders dan bij een domeinprijs, met nadruk op rigou-
reus en relevant werk.”

BREED EN BOEIEND OVERZICHT

De inzendingen voor de prijs bestreken uiteraard een zeer breed 
terrein, van TEW over handelsingenieur in de beleidsinformati-
ca tot actuariaat. Katrien Antonio: “Dat vond ik als jurylid het 
interessantste: je krijgt een blik vanuit de onderzoeksgroepen 
en over de opleidingen heen waar we mee bezig zijn. Boven-
dien zijn de thesissen door het domein geselecteerd als zeer 
goeie werken, dus allemaal knappe prestaties. Die kwaliteits-
volle selectie werken biedt een gevarieerd palet van wat er door 
onze studenten zoal onderzocht wordt – een bijzonder boeiend 
overzicht, zeker in mijn rol als vide-decaan onderwijs. Als prof 
zie toch vooral je eigen opleiding of domein.”

INZETTEN OP HEDENDAAGSE THEMA’S 

“Ik was onder de indruk van de variatie aan onderzoek en de 
hoge kwaliteit van de papers. Sommige gaan analytisch erg in 
de diepte terwijl andere sterk werken met bijvoorbeeld surveys 
bij bedrijven om dan zo weer na te denken over hedendaagse 
fenomenen. Die breedte van ons onderzoek, van heel wiskundig  
of analytisch over puur economisch tot meer gedragsweten-
schappelijk, viel op. En ook dat onze studenten hun skills inzet-
ten op relevante problemen. Naast de bekroonde paper over 
crowdfunding waren er ook over hoe een huisdier op kantoor 
wordt ervaren, over de impact van een flagshipstore op de bran-
ding-strategie van een bedrijf, over de efficiënte samenstelling 
van maaltijdboxen, over hoe een bedrijf Large Language Models 
(die achter ChatGPT zitten) kan inzetten, over de aanpak en 
gevolgen van mergers bij vliegtuigmaatschappijen… Dat zijn 
geen abstracte verhalen maar allemaal actuele thema ‘s.”

De diverse topics en het verschil tussen een- en tweejarige mas-
ters maken het natuurlijk niet eenvoudig om masterproeven te ver-
gelijken, maar die uitdaging vang je volgens prof. Antonio op met 
een multidisciplinaire jury: “Zo kan je naar een consensus streven. 
Als voorzitter heb ik uiteraard een aantal collega’s gecontacteerd, 
maar we hebben ook expliciet het perspectief van buitenaf inge-
bracht door een jurylid uit de praktijk uit te nodigen. Dat willen we 
in de toekomst behouden en misschien uitbreiden in samenwer-
king met Ekonomika. Externe juryleden focussen nog meer op 
praktische relevantie. Zij hebben echt de blik van iemand die die 
stap wil zetten naar het toepassen van academische bevindingen 
en het zoeken naar heel praktische antwoorden.” 
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MASTERPROEF AWARDS OP ANDERE CAMPUSSEN VAN FEB

De awards op Campus Brussel worden allemaal uitgereikt in samenwerking met 
bedrijfspartners in 3 categorieën: speciale prijzen, tweetalige awards en Nederlandstalige 
award. De speciale prijzen zijn overkoepelende awards waarnaar studenten uit verschillende 
programma’s en specialisaties meedingen, onafhankelijk van de taal waarin die 
aangeboden worden. De Brussels Student Research Award van KBC gaat naar de beste 
wetenschappelijke masterproef, terwijl de Most Entrepreneurial Student Award van Colruyt 
Group naar de meest ondernemende student gaat. De overige awards bekronen de beste 
masterproef in specialisaties of specifieke opleidingen waarvan de meerderheid zowel in 
het Nederlands als in het Engels wordt aangeboden, een paar uitsluitend in het Nederlands.

Op campus Antwerpen selecteren de zes lokale onderzoekseenheden ook de beste 
masterproef uit hun discipline om mee te dingen naar de Prijs Maria Barones Verstraeten 
2023. Die zes nominaties evalueren de coördinatoren van de onderzoekseenheden op 
aspecten zoals wetenschappelijke contributie, praktijkrelevantie, theoretische onderbouw, 
aanpak van het onderzoek en discussie van de resultaten. De Prijs Katia Campo wordt 
sinds 2019 uitgereikt aan de beste masterproef in het domein van de retailing, als 
eerbetoon aan retailexperte prof. Campo die in 2018 plotseling overleed. De selectiecriteria 
reflecteren haar onderzoeksinstelling: een hoge relevantie voor het bedrijfsleven en een 
sterke academisch-wetenschappelijke correctheid. 

Meer details over de awards op alle campussen: feb.kuleuven.be/actueel/Masterproef-awards
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“Het is ook mijn ambitie om dit jaar in het eerste semester een 
jury samen te stellen en een paar nieuwe collega’s te vragen, 
naast dat perspectief van buitenaf. Zo krijgen we een roterende 
jury die focust op onderzoek dat heel goed uitgevoerd is en 
dat een creatieve nieuwe insteek brengt en convergeert naar 
de paper die de meerderheid echt interessant vond. Ook boei-
end is leren hoe collega-juryleden ertegenaan kijken, want ieder 
heeft zijn eigen perspectief. Wat maakt voor iemand dat een 
thesis er net bovenuit steekt ten opzichte van een andere?” 

CROWDFUNDING VOOR R&D

De winnende masterproef van de Ekonomikaprijs 22-23 ging 
over crowdfunding en de juryleden waren zowat unaniem dat 
het een origineel onderzoekstopic was en in die zin maatschap-
pelijk relevant. Prof. Antonio: “Het sluit naadloos aan bij de trend 
om aan alternatieve funding te doen en het werk was boven-
dien sterk uitgevoerd met een heel grondige literatuurstudie.  

De paper bood verschillende perspectieven op crowdfunding 
als manier om de R&D-activiteiten van een bedrijf te financieren. 
De kwaliteit van de empirische studie, van de presentatie en de 
discussie in combinatie met de hedendaagse insteek zorgden 
ervoor dat alle juryleden hem sterk apprecieerden.”

“Ik ben blij dat we de inspanning geleverd hebben en wil zowel 
de onderzoeksgroepen als de jury bedanken. De onderzoeks-
groepen waren heel responsief en leverden op korte tijd de inzen-
dingen. En het finale leeswerk door de jury moet echt binnen een 
heel beperkte periode gebeuren, pakweg een week. Maar we 
kunnen trots zijn op het resultaat”, besluit prof. Antonio.

Veerle De Grauwe

Katrien Antonio
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IN THE SPOTLIGHT

BACHELOR OF  
EUROPEAN STUDIES

Last academic year, eight European universities including  
KU Leuven launched the Bachelor of European Studies 
(BAES), a unique interdisciplinary and inter-university 
programme focusing on the history, future and role of 
Europe. For three years, students are immersed in the 
fundamental values of European society and its relationship 
with other continents. The successful completion of  
the first year is a great opportunity to highlight this 
programme in which our faculty is also participating.

The Bachelor in European Studies is the first joint achievement of 
Una Europa, an alliance of eleven leading European universities, 
eight of which have committed to working together to develop 
this new bachelor’s degree. Within KU Leuven, four faculties 
are participating in the programme: Law and Criminological  
Sciences, Arts, Social Sciences and Economics and Business 
(FEB). 

FEB professor Annabel Sels is one of the teachers of the pro-
gramme and coordinator for FEB KU Leuven in the working 
group: “Una Europa is actually an idea of Emmanuel Macron, 
who dreamed of a university where young people would 
be trained to become very Europe-minded professionals.  
The bachelor is specifically aimed at students who want to 
make a career in diplomacy, international organizations or in the 
European Union. The pen-holding faculty is KU Leuven’s Faculty  
of Social Sciences, with Kolja Raube as programme director. 
KU Leuven leads the programme together with Alma Mater 
Studiorum Università in Bologna, Universidad Complutense 
in Madrid and Uniwersytet Jagiellonski in Krakow. The idea 
is for students to start the programme in one of these four  
universities and move on to a second and sometimes even third 
university during the three-year programme.”

Students not only acquire a thorough knowledge of Europe, 
but also experience it. Mobility therefore plays a key role in the 
programme. Students are required to study in several European  
universities during the bachelor’s degree, immersing them-
selves in various European cultures. Moreover, they must learn 
a second European language in addition to English, giving them 
extra opportunities in the European labor market.

Annabel Sels: “With today’s geopolitical developments, the war 
in Ukraine and the Israel-Palestine conflict, it is definitely a good 
idea to train convinced Europeans. For example, students are 

taught about Lobbying in the European Union, I myself teach 
about Multinationals and European Institutions/International 
Business. In addition, many other courses about Europe are 
organized on the Brussels campus. The big advantage is of 
course that we are close to the European institutions and can 
easily invite people who work there to give guest lectures.  
That contributes significantly to the goal of the bachelor’s 
degree: getting people excited about European affairs.”

The three-year program offers students a broad view of various 
fields of study, including law, political and international relations, 
history and economics. Annabel Sels: “At our faculty, we decided  
to teach existing courses because they were already very inter-
nationally oriented anyway. This means that BAES students 
take the course ‘Introduction to (EU) Economics’ together with 
Business Administration students.”

After a joint multidisciplinary curriculum, students choose a major 
and a minor from seven areas of study, benefiting from the internal  
expertise of all the partner universities. They are also encouraged 
to do internships to enrich their professional experience.

Annabel Sels: “The intention is that professors will eventually work 
even more closely together. A good example is Professor Wouters  
of the Faculty of Law who has developed his course together with 
colleagues from the other universities. The beauty of this program 
is that you offer a solid university education that is developed 
between diverse faculties of diverse universities. The teachers 
involved in the programme have worked very well together so far, 
so that is already covered. However, as a faculty, we believe it’s 
important to keep the bar high. There are a lot of complementary 
master’s programs available after the bachelor’s. The master’s in 
European Studies would certainly be a nice follow-up track.”

Els Brouwers/Anke Somers

News@FEB

“Lorem ipsum dolor sit amet, 
consectetur adipiscing elit. 
Quisque in erat velit. Mauris 
ut libero eget neque convallis 
elementum nec sit amet tortor. ” 

Annabel Sels



Aaron  
Hacker 
(DE)

“The European idea is 
being put to the test. 
Whether from the outside 

in the form of a war of aggression on Ukraine or from 
within its own ranks. That’s why it is all the more impor-
tant to create entities dedicated to the European idea.  
A Europe that builds upon its tradition but is open to innovate.  
Composed of many different cultures yet sharing a certain 
collective identity. I feel like a have a lot in common with this 
Europe. I feel it is great to be part of the European community  
of values, to live in peace. I think that strength lies in the 
unity of diversity. That is how we counter Euroscepticism 
and polarization. I am convinced that the big problems the 
world is facing today can only be solved through intercultural  
and multidisciplinary exchange. Una Europa represents 
exactly that. It allows people, knowledge, ideas, and values to 
transcend borders, languages, cultures, and time. It prepares 
its students to shape Europe’s shared future for the better. 

MULTILINGUAL ECONOMISTS

“The world needs Economists that speak the language of 
Sociologists as well as Politicians who understand cultural  
scientists. And more fundamentally, Italians that speak Flemish,  
Poles who are fluent in Spanish. And we, the BAES class of 
2025, are all about to become these multilingual Economists,  
Sociologists and Culture scientists; we are all about to 
become the shapers of the future European Union. 

What we can learn from the European project is that leaving 
a legacy means leaving those with whom your path crosses  
a little more happiness and hope. Our time together as the 
BAES class of 2025 will not be remembered by grades, 
popularity, likes, or favourites but by our boundary-crossing  
relationships. These are legacies we Europeans must pass on.” 

THE BEST PART

“The best part of this programme for me is definitely meeting  
all the beautifully different people. This is intercultural exchange 
at its best, opening minds and enriching lives. I would totally  
recommend this programme to other students! I think my 
reasons became quite clear already. In a nutshell: it’s truly  
multicultural, truly multilingual and truly me. You are empowered  
to become the architect of your own education. That is so 
special about it. 

“Everything everywhere all at once” is the title of an 
Oscar-winning film, but it could be the name of our bachelor  
as well. Both share the same release year, both can feel like 
absurd, overlong Sci-fi adventures from time to time, but 
most importantly: both revolve around the notion of mobility.  
The Una Europa Bachelor of European is the first joint  
Bachelor degree in Europe of its kind, and students get to 
study at two to three campuses. That’s how you educate 
global citizens, in my opinion.”   

www.kuleuven.be/programmes/bachelor-european-studies

Margot  
Vanduynslager
(FR)

“I found the Bachelor of European 
Studies during my research for 
university degrees. I was initial-

ly browsing through programmes in France as I had not consid-
ered studying fully abroad in the first place. Eventually I found a 
website gathering programmes in Europe and found this one. 
After reading through the website I thought it was a perfect 
match with my interests as it was international and included  
mobility beyond what I thought was possible in a programme. What 
also attracted me was the idea of doing many subjects in the first 
three semesters because even though I was particularly attracted 
to political science, I wasn’t sure whether it was the best academic 
path for me. Therefore this programme was a great opportunity for 
me to open up to Europe in a daily experience abroad and also to 
have a variety of subjects allowing to redefine my interests.” 

STUDENT LIFE ABROAD

“I spend my first two semesters in Leuven. I thought it was a great city 
in all aspects. I come from a very small town in the south of France so 
Leuven was sort of a great transition before living in Paris next year.”

“Most of the courses are introductions since we are only in the first 
year of the Bachelor. We have received classes in Law, Politics, 
Economics, European Societies, Languages… The second semester 
was more maths-oriented with two courses of Economics  
(Managerial Economics and EU Economics) as well as a class of 
Quantitative Methods. We also have a lot of group works in our 
Research course with other students from campuses in Madrid, 
Bologna and Krakow. It can be very challenging at times to work 
together when we are so far apart, and to work with online classes.  
But overall I appreciate the education I received through the programme.  
Apart from the campus based courses, we have common exams 
with the other campuses.”

“The best experience isn’t one memory in particular but the whole 
atmosphere of being surrounded by other students coming from 
such a large variety of backgrounds. This makes all of us so much 
richer. As we are all far away from our families and homes, we have 
a very special bond that is hardly findable elsewhere.“

VERSATILITY IS KEY

“I would definitely recommend this experience, but with some reservations.  
I appreciate the international environment and the content of most 
classes, especially the on-campus courses. It is a programme with a 
lot of potential! However, as a future Bachelor of European Studies, you 
should be ready for online classes with professors from other campuses.  
The programme is entirely in English. You must be able to perform 
in different subjects, so versatility is key. As it is a new programme,  
students cannot expect that everything will be perfect right away.”

FUTURE DREAMS

“I don’t have definite plans for the future apart from pursuing a mas-
ter’s programme after the bachelor. I will determine what my master 
will look like when I will be in my major of political science. Ultimately 
it would be my dream to work in diplomacy on a national or EU level.”
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OP WEG NAAR DIVERS  
EN INCLUSIEF ONDERWIJS
Interview Oliver Holz  

Oliver Holz is hoogleraar aan de Academische Lerarenopleiding van de Faculteit 
Economie en Bedrijfswetenschappen (KU Leuven, Campus Brussel) en lid  
van het departement Onderwijseconomie (DOE) dat zich bevindt op het raakvlak 
tussen onderwijs en onderzoek. Professor Holz doet al twintig jaar onderzoek  
rond diversiteit, gender en LGBT. We spraken met hem over ‘All Inc!’,  
een Erasmus+-project (2020-2023) dat LGBT+-vriendelijke scholen wil creëren 
in Europa, in samenwerking met leerlingen, leerkrachten, studenten, docenten, 
ouders en de bredere gemeenschap. 

Research@FEB

ALS ONDERZOEKER HEB JE MEEGEWERKT AAN ALL INC!  
KAN JE KORT SAMENVATTEN WAT JULLIE DOEN?

De meeste projecten aan onze faculteit zijn pure onderzoeks-
projecten. Bij All Inc! ligt de focus op onderwijs en samenwer-
king, met als doel te werken aan een diverse en inclusieve 
samenleving. Een van de prioriteiten binnen het Erasmus+- 
programma is inclusie. En dat is precies wat we met All Inc! 
willen doen: inclusief onderwijs bevorderen in de brede zin. 
Niet alleen voor leerlingen maar ook voor leerkrachten in oplei-
ding en leerkrachten in de praktijk. Daarnaast doen we ook 
een beroep op de brede scholengemeenschap zoals ouders 
en instellingen die met scholen samenwerken, zoals de Centra 
voor Leerlingenbegeleiding (CLB). 

Die brede scholengemeenschap is niet betrokken bij de 
dagelijkse klaspraktijk, maar je moet ze wel mee aan boord 
hebben om inclusief en divers onderwijs te kunnen bevorde-
ren. Voor dit project ontwikkelden we materiaal dat bruikbaar 
is voor het hoger en het secundair onderwijs met als doel 
leerlingen en leerkrachten nieuwe kennis en vaardigheden  
te laten verwerven en attitudes bij te sturen of te ontwikke-
len. In acht Europese landen (België, Duitsland, Griekenland,  
Hongarije Nederland, Polen Spanje, Verenigd Koninkrijk) werk-
ten we samen met tandems van telkens een secundaire school 
en een instelling in het hoger onderwijs, meestal een leraren- 
opleiding. Op die manier wilden we de verschillende onder-
wijssectoren met elkaar in dialoog brengen, omdat je vaak 
hoort dat wat er wordt ontwikkeld in het hoger onderwijs niet 
altijd even bruikbaar is in het secundair onderwijs. Met All Inc!  

hadden we de mogelijkheid om samen materiaal te ontwikke-
len en scholen de nodige ondersteuning te geven om rond de 
LGBT thematiek te werken. In het hele project is co-creatie één 
van de belangrijkste woorden: we co-creëren materiaal met de 
betrokken doelgroepen. 

IS DIT PROJECT ONTSTAAN VANUIT EEN VRAAG  
OF EEN PROBLEEM?

Er zijn verschillende redenen. Het project is ontstaan van-
uit een voorafgaand project: Homo’poly, ook een Erasmus+  
strategisch partnerschap (2016-2019). In dit project zijn 
we tot een aantal conclusies gekomen die maakten dat we  
verder wilden gaan. De eerste conclusie was dat homofobie 
in Oost-Europa en Turkije nog steeds enorm aanwezig is.  
Bij het vorig project was bv een collega uit Izmir op zoek gegaan 
naar een Turkse secundaire school waar openlijk kon gepraat 
worden over homoseksualiteit, maar dat bleek onmogelijk.  
Ook dat heeft ons bijzonder gemotiveerd om verder te werken 
rond deze thematiek. De tweede conclusie was dat je verder 
moet kijken dan enkel naar de school. Dat je niet alleen leer-
lingen en leerkrachten, maar ook stakeholders zoals ouders 
en bv het CLB moet betrekken om iets te kunnen veranderen.  
De derde conclusie was dat je beleidsmakers moet meenemen 
in je verhaal en met hen samenwerken. Een andere bijkomen-
de reden was dat we direct na de slotconferentie van Homo’ 
poly al plannen maakten om samen verder te gaan, omdat 
we als team zo goed hadden samengewerkt. Veel teamleden 
zijn meegegaan naar All Inc!, samen met nieuwe partners, 
want je hebt nu eenmaal nieuwe ideeën en frisse wind nodig.  
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Bovendien hadden we een survey gedaan in het hoger onder-
wijs in vooral Oost-Europese landen, waar de behoefte om 
rond dit onderwerp te werken in het secundair en hoger onder-
wijs nogmaals heel duidelijk werd.

En niet te vergeten: een belangrijke motivatie om met All Inc! te 
starten was de steun die we kregen van de KU Leuven, die al 
een aantal jaren een beleid rond inclusief onderwijs in de praktijk 
brengt. In 2020 werd ons project een week lang op de start- 
pagina van de KU Leuven in de kijker gezet, met als titel: op weg 
naar een inclusieve universiteit. In Vlaanderen en België staan 
we op dit vlak erg ver, zeker in vergelijking met Hongarije of 
Polen. Maar toch zien we de positieve ontwikkelingen in Vlaan-
deren stagneren. Ook daarom is het voor ons zo belangrijk dat 
we vanuit de universiteit deze waardering hebben ontvangen.
 
JULLIE VISIE HEEFT EEN ANDERE BETEKENIS IN NEDERLAND 
EN BELGIË DAN IN HONGARIJE EN POLEN. HOE GAAN JULLIE 
DAARMEE OM? 

Wij ontwikkelden vooral materiaal. Wat daarop volgde was 
het testen ervan. In Hongarije verdwijnt alles wat met LGBT te 
maken heeft uit het secundair en het hoger onderwijs. Het is 
daar niet bespreekbaar in de scholen. Als je toch materiaal wilt 
testen in Hongarije of Polen, bekijk je andere mogelijkheden. 
In Polen werkten we bijvoorbeeld met een privéschool, waar 
dingen natuurlijk anders liggen. In Hongarije hebben we het 
materiaal ook getest maar daar is geen officiële rapportering 
over omdat we de collega’s van die scholen niet in de proble-
men willen brengen. Op basis van de testresultaten hebben we 
aanbevelingen geformuleerd op nationaal en Europees niveau.

IN HONGARIJE WERD HET TESTEN BEMOEILIJKT. MAAR DE 
DOELSTELLING VAN HET PROJECT IS TOCH OM INCLUSIE 
IN ALLE EUROPESE LANDEN TE BEVORDEREN? WORDT ALL 
INC! DAN NIET BEPERKT TOT LANDEN WAARIN INCLUSIVITEIT 
SOWIESO AL GEEN PROBLEEM IS? 

Ja en nee, het wordt natuurlijk bemoeilijkt door de politieke  
situatie in landen zoals Polen en Hongarije. Anderzijds hebben 
wij materiaal ontwikkeld dat online beschikbaar is en collega’s 
van deze landen kunnen dat gemakkelijk raadplegen. We heb-
ben daarnaast een boek uitgegeven, dat ook online beschik-
baar is: ‘A Little Respect. LGBT+ Perspectives on Education 
From Across Europe’, met daarin een situatieschets van elk 
bij het project betrokken land en een comparatieve studie over 
kennis en attitudes, gebaseerd op een enquête die bij verschil-
lende doelgroepen werd afgenomen. De grootste output was 
het ontwikkelen van didactisch materiaal voor leerlingen en 
leerkrachten in het secundair onderwijs. Dit materiaal is ook 
op de website volledig beschikbaar. Dus als leerkrachten rond 
deze thematiek willen werken dan kunnen zij dat kant-en-klare 
materiaal gewoon van de website halen. Of hij of zij dat wil 
doen, is natuurlijk een ander verhaal. 

In All Inc! werkten landen – zoals België, Nederland en Spanje – 
die bij het werken rond LGBT+ onderwerpen veel (didactische) 
ervaringen hebben. Maar met Erasmus+ projecten is het vooral 
de bedoeling om deze best practices te transfereren naar lan-
den waar het niet zo goed gaat. Dan komen we bij jouw vraag: 
je kan maar proberen inclusief onderwijs aan te bieden door din-
gen ter beschikking te stellen, maar je kunt collega’s die in deze 
context werken natuurlijk niet onder druk zetten. Het is niet de 
bedoeling dat ze moeilijkheden krijgen met hun eigen loopbaan. 

ALS JULLIE KIJKEN NAAR DE RESULTATEN DIE WORDEN 
VERSPREID VIA DE WEBSITE, ZIEN JULLIE DAN EEN 
VERSCHIL? WORDT HET OPGEPIKT DOOR ANDERE SCHOLEN? 
HEBBEN JULLIE DAAR CIJFERS OVER? 

Cijfers hebben we niet, en we hebben daar als coördinator 
van het project beperkt zicht op. Wat we wel weten is dat veel  
vertegenwoordigers van scholen die niet betrokken waren bij  
All Inc! aan multiplier events hebben deelgenomen (events 
waarop de resultaten van een project met een groot publiek 
worden gedeeld, met het oog op verspreiding, red.) en dat er 
op die manier disseminatie naar andere scholen en universi- 
teiten is gebeurd. Op basis van de testfase kunnen we zeggen 
dat de resultaten eigenlijk niet echt variëren tussen Centraal- en 
Oost-Europa. Nu, we hebben wel getest in een progressieve 
school in Polen, dus dat is misschien een uitzondering. 

ZITTEN DE PARTNERS IN HET PROJECT ALLEMAAL  
OP DEZELFDE LIJN? ER IS EEN POLICY, MAAR SPEELT  
ER OOK EEN ALGEMENE CULTUUR DIE WEERSPIEGELD  
IS IN JULLIE GROEP? 

Je hebt projectpartners die heel geëngageerd meewerken 
om de doelstellingen van het project te realiseren en je hebt 
andere instellingen, die minder ambities hebben. Soms zijn  
het ook collega’s die zelf gay zijn en proberen in hun land,  
in hun context hun bijdrage te leveren aan het bespreek-
baar maken en het verbeteren van dingen. Je hebt partner- 
instellingen waar die gedragenheid van het onderwerp beperkt 
is. Dat zien we onder andere in Polen, waar onze onderzoeker 
aan de universiteit tegen een muur aanloopt. Ik heb het zelf 
meegemaakt tijdens het Homo’poly project. Onze publicatie 

Oliver Holz
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was net klaar. Ik had ons project voorgesteld op een confe-
rentie in Polen (online) waar zo’n 70 mensen aanwezig waren.  
Aan het einde kwam er geen enkele vraag terwijl er normaal 
gezien een levendige discussie is. Je ziet gewoon dat men 
voorzichtig is. Het is niet zo dat het onderwerp niet leeft,  
maar men beschermt zichzelf. Dat is iets dat we ervaren  
hebben in het project. En dit telkens opnieuw. 

HEEFT DE SLOTCONFERENTIE VAN MEI 2023 GELEID 
TOT MEER BETROKKENHEID, IS EEN CONFERENTIE IETS 
WAARDOOR HET IN DE STARTBLOKKEN GAAT? 

De conferentie in München was een mooie afsluiting. Naast 
lokale multiplier events die we in elk land hadden georgani-
seerd, was deze conferentie het centrale multiplier event.  
Wat ik heel positief vond is dat het geen puur wetenschappe-
lijke conferentie was. De deelnemers waren niet alleen weten-
schappers maar ook studenten en docenten hoger onderwijs, 
leerlingen en leerkrachten secundair onderwijs en de brede 
community. Dat had invloed op de manier waarop we de con-
ferentie georganiseerd hebben, met naast standaardsessies 
ook workshops voor leerlingen uit de secundaire scholen van 
onze partners. Dat heeft een andere dynamiek gegeven. 

We hebben in de lente van 2023 groen licht gekregen voor een 
Teacher Academie (nieuw subprogramma binnen Erasmus+) 
‘Teacher Education in a Future in Flux’ (teff), gecoördineerd door 
onze partner in Keulen. Ook daar gaan we de projectresultaten 
verder dissemineren. Deze belanden na afloop van het project 
zeker niet in de kast. We zijn in maart 2024 ook uitgenodigd bij 
het Katholiek Onderwijs Vlaanderen om een navorming te geven 
voor leerkrachten in het secundair onderwijs. 

Didactisch materiaal klinkt natuurlijk erg onderwijs-gerelateerd, 
en dat is het ook, maar in dat materiaal zitten ook ‘games’ 
die we ontwikkeld hebben, zoals ‘Lucky for Love’ en de 
‘Homo’poly-game’, waar je spelenderwijs aan het onderwerp 
kan werken, niet alleen met leerlingen maar ook met andere  
doelgroepen. Dat zijn zaken die blijven bestaan, net zoals de 
website, tot minimaal vijf jaar na het project. 

KRIJG JE NOG REACTIES VAN DOELGROEPEN, VAN SCHOLEN 
DIE HET OPGEPIKT HEBBEN, OF VAN MENSEN WIE HET 
GEHOLPEN HEEFT?  

Een van onze outputs is de ‘human library’ die binnenkort op 
de website wordt gezet. Daarin brengen we 75 verhalen vanuit 
alle deelnemende landen en stakeholders. Dat kan een leerling 
zijn die uit de kast komt, of een leerkracht die toont hoe hij 
met het materiaal werkt in de les, of een ouder die het heeft 
over ‘hoe spreek ik met mijn kind?’. Daaruit zijn mooie dingen  
ontstaan zoals youtube-video’s, posters, verhalen. Dan zie  
je pas duidelijk hoe groot de impact van het project is.  
We hebben ook beloofd dat we voor een interne en een  
externe evaluatie zouden zorgen. Iedereen was vrij om dat 
te organiseren. In sommige landen was dat een heel intense  
evaluatie, in andere landen iets minder en bleef het beperkt 
tot het collegium binnen de universiteit om er dus niet mee 
naar buiten te gaan. Dan zie je weer dat er beperkingen zijn. 
Maar op die manier hebben we wel geprobeerd om ervoor  
te zorgen dat de disseminatie in verschillende richtingen gaat, 
dat de impact er is. 

We hebben zeker 7.500 mensen bereikt. Alle stakeholders die 
betrokken waren bij het empirisch onderzoek, de mensen die 
deelgenomen hebben aan de multiplier events etc. Dus ik denk 
wel dat we vandaaruit veel mensen bereikt hebben en dus ook 
een grote impact kunnen aantonen. 

ZIJN JULLIE OOK ACTIEF GEWEEST IN ANDERE VORMEN  
VAN ONDERWIJS, ZOALS HET BEROEPSONDERWIJS? 

In Vlaanderen hebben we ons niet alleen beperkt tot een 
bepaalde finaliteit (vroeger ASO, TSO en BSO). Ook leerlingen 
uit de arbeidsmarktfinaliteit waren erbij betrokken. In landen 
waar de structuur gelijkaardig is als in Vlaanderen was dit ook 
het geval. In andere landen niet. 

SCHOLEN KRIJGEN VAAK TE MAKEN MET HAAT EN 
PESTGEDRAG. HEBBEN JULLIE DAAR VAT OP KUNNEN 
KRIJGEN OF IETS AAN KUNNEN DOEN? 

Uit de enquêtes blijkt dat er erg vaak sprake is van homofoob 
gedrag. In interviews hebben we gezien dat bepaalde termino-
logieën ook gewoon in het taalgebruik van de jeugd zit. Maar 
gedrag, geweld, dat is er. Dat hebben we kunnen vaststellen. 
We hopen dat we met ons materiaal verschillende doelgroepen 
gesensibiliseerd hebben en materiaal ontwikkeld hebben dat 
een positieve attitude bij leerlingen, leerkrachten en anderen 
naar boven haalt. 

WAS ALL INC! OOK GERICHT OP HOGESCHOLEN EN 
UNIVERSITEITEN OF ENKEL OP SECUNDAIR ONDERWIJS? 

In All Inc! was het secundair onderwijs de belangrijkste doel-
groep. Bij Homo’poly was dat niet het geval. Daar hebben we 
bv twee modules ontwikkeld van telkens drie studiepunten: 
gender & homoseksualiteit en homoseksualiteit & migratie. 
Migratie was in 2016 een belangrijk onderwerp, en is dat uiter-
aard vandaag nog steeds. 

Beide modules hadden we toegevoegd aan een bestaand  
curriculum uit een nog ander project rond gender & education 
(EDGE). Dit bestaand curriculum heeft vier modules: gender  
& identity, gender & interculturality, gender & sexuality en  
gender & lifestyle. In totaal gaat het over 18 studiepunten die 
we in het hoger onderwijs zouden kunnen invullen. Sommige 
partnerinstellingen doen dit ook. Ikzelf probeer deze modu-
les te verwerken in mijn lessen in de lerarenopleiding. Niet als 
een opleidingsonderdeel maar ik laat wel bepaalde onderwer-
pen aan bod komen om ook onze studenten te confronteren  
met het onderwerp. Dat hebben we intenser gedaan in Homo’-
poly en minder in All Inc!. In All Inc! ging het vooral over de 
co-creatie van LGBT+- vriendelijke scholen. Telkens in samen-
werking met hogescholen en universiteiten. 

WAT ZIJN DE PLANNEN VOOR DE TOEKOMST? 

We zijn van plan om volgend jaar een vervolgproject in te 
dienen met minder landen, maar met drie partnerinstellingen 
per land. En opnieuw een tandem secundair – hoger onderwijs, 
maar ook met iemand uit het werkveld. Collega’s die betrokken 
waren als associate partner zoals Çavaria in Vlaanderen of 
Stonewall in het Verenigd Koninkrijk en COC in Nederland willen 
we er bij betrekken om die brede blik te krijgen. We hebben 
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ons nu beperkt tot LGBT, maar je moet de T eigenlijk tussen 
haakjes denken. Daar hebben we nog niet veel mee gewerkt 
in secundaire scholen. We staan nog niet ver genoeg om in 
een project met alle deelnemende landen effectief rond de  
T te werken. 

Voor het nieuwe project hebben we al een goed team. Het kan 
ook zijn dat we nog een jaartje wachten om alles wat te laten 
zakken en nieuwe ideeën op te doen. Maar het is wel de bedoe-
ling dat het weer een Erasmus+-project wordt. Dat zijn plannen 
voor de toekomst.

WIL JE HET DOORTREKKEN NAAR BEDRIJVEN  
EN ORGANISATIES?

Ik vind dat een heel spannende uitdaging. Erasmus+ gaat 
niet alleen over strategic partnerships waar we nu eigenlijk in 
zitten. Je hebt ook andere sub-programma’s die meer gericht 
zijn op samenwerking tussen instellingen hoger onderwijs en 
het werkveld. Misschien switchen we naar een van deze sub-
programma’s als we op het werkveld mikken. Dan komen we in 
een andere categorie terecht. Dat blijft afwachten. Dat zou ook 
een heel andere aanpak betekenen.

ZIJN ER NOG ZAKEN DIE JE WIL MEEGEVEN WAARVAN  
JE DENKT ‘DAT IS OOK BELANGRIJK’? 

We voeren dit interview in de context van onze Faculteit 
Economie en Bedrijfswetenschappen. Het project kadert in 
de lerarenopleiding economie. Dit is misschien een warme 
aanbeveling of oproep naar collega’s om daar waar de 
mogelijkheid bestaat, inhoudelijk, ook deze dingen aan bod 
te laten komen. Misschien niet alleen spreken over mannen, 
vrouwen, meisjes en jongens, maar ook andere terminologieën 
of voorbeelden aan bod laten komen, zoals het in de 
reclamewereld momenteel het geval is. Zodat er bijvoorbeeld 
over twee mannen in een bepaalde economische context 
gesproken wordt. Je hebt zoveel verschillende OPO’s waar 
deze mogelijkheden bestaan. Ook binnen de vakken in onze 
opleidingen. We hebben niet alleen wiskunde en statistiek, 
maar ook taalvakken, bachelor- en masterproeven, waar deze 
onderwerpen perfect een plaats zouden kunnen krijgen. En dan 
hebben we wel een mooie link tussen het thema LGBT+ en de 
economische context, op welke manier dan ook. 

Bedankt voor dit boeiende interview.

Hilde Roos en Hanneke van Sloten
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Sinds september is er een nieuw praesidium aan-
getreden bij Ekonomika. De voorbije maanden heeft 
de nieuwe ploeg allesbehalve stilgezeten: een hele 
reeks events passeerden de revue, waarbij niet 
zelden werd voortgebouwd op succesformules van 
voorbije jaren. Een overzicht.

ONTHAALDAGEN | 11 – 14 september

We begonnen het jaar sterk met een knallende eerste week 
waarin de eerstejaars werden ondergedompeld in tal van  
activiteiten. Doel: de nieuwe studenten warm maken voor het 
komende studentenleven. Op deze manier konden ze ook hun 
medestudenten, Ekonomika en de faculteit beter leren kennen. 
Zie ook verder in dit nummer.

OKTOBERFEST | 29 september – 2 oktober

Naar jaarlijkse gewoonte vertrokken de internationals het eer-
ste weekend van het academiejaar naar München. De Beierse 
cultuur, het heerlijke eten en natuurlijk de eindeloze bierpullen 
waren een lust voor de ogen en smaakpapillen van de interna-
tionals. Het was een ideale kennismaking met de cultuur van 
buurland Duitsland én iets om af te vinken in de bucketlist!

PROJECT L | 4 – 5 oktober

Met namen zoals de Leuvense Pommelien Thijs, de Bromeos, 
$hirak en Yves Deruyter was Project L ook dit jaar weer een 
topeditie. De feeërieke sfeer en het gigantische reuzenrad zorg-
den voor een Tomorrowlandvibe waardoor iedereen het festi-
valseizoen van de zomer opnieuw kon beleven. De Technofans 
werden dit jaar extra in de watten gelegd dankzij de upgrade 
van het Techno-podium in de vorm van een knappe verlichting – 
met dank aan de sponsoring van Jan De Nul. Ook de eetstand-
jes en de andere sponsorsstandjes waren een groot succes.

PETER EN METER TEAMBUILDING 
7 oktober

Ook dit jaar heeft het peter en meterteam er weer voor gezorgd 
dat de eerstejaars zich een namiddaglang konden vermaken 
met hun meters en peters. Wie geen buikpijn had van de vele 
zelfgemaakte hotdogs en popcorn kon ’s avonds gezellig aan-
sluiten voor de cantus. 

SECTOR TALKS EN CAREER BRUNCH I 
11 oktober en 17 oktober

Comité Bedrijvenrelaties organiseerde de Sector Talks en de 
Career Brunch om de student te helpen bij het maken van 
de latere studiekeuze. Of het nu gaat om een stage, een job 
of gewoon inspiratie: deze evenementen zetten de studen-
ten alvast op de goede weg. Tijdens de Sector Talks kunnen 
ze gezellig in gesprek gaan terwijl de Career Brunch eerder  
formeel van aard is.

GO GLOBAL FAIR | 23 oktober

Voor studenten die van plan zijn op Erasmus te gaan is dit event 
een must. Er was een breed gamma aan gastsprekers op de 
Go Global Fair: van Leuvense studenten die een ervaring in 
het buitenland achter de rug hebben, tot internationals die via 
een Erasmus-uitwisseling in Leuven zijn beland. De keuze van 
landen waar je naartoe kan gaan is eindeloos. Voor elk wat wils!

24-URENLOOP | 24 oktober

Vorig jaar moesten we onze derde plaats delen. In 2023 wilden 
we het brons voor ons alleen. Of dat gelukt is, lees je verder 
in dit tijdschrift.

Barbara Bastien en Margaux Horevoets
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GOED GEVULD KWARTAAL VOOR 
EKONOMIKA!  
Overzicht voorbije events

Students@FEB
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DAG 1: AANKOMST EN KENNISMAKING

De Onthaalmidweek begon met een warm welkomevent in 
de Ekobar, de geliefde ontmoetingsplaats van de Leuvense 
economisten. Hier kregen de nieuwe studenten een informatieve 
presentatie over Ekonomika en de FEB. Het was eveneens een 
uitgelezen moment om vragen te stellen over het studenten- 
leven en de studierichting.

Daarna stond er een teambuilding met kennismakingsspelletjes 
op het programma, gevolgd door het vertrek naar accommo-
datie ’T Driege in Maaseik. Nadat ze geïnstalleerd waren op 
hun kamers, genoten de studenten samen van een heerlijke 
avondmaaltijd bereid door onze toegewijde kookploeg: pasta 
met tomatensaus of pesto vulde de hongerige magen.

De avond ging verder met een leuke jeneverquiz, gevolgd door 
een avondfeest waar de eerstejaars elkaar op een ontspannen 
manier verder konden leren kennen en de kans kregen om 
nieuwe vriendschappen te smeden.

DAG 2: KENNISMAKEN MET DE FEB  
EN …. ACTIE!

De tweede dag begon met een presentatie over de FEB en de 
mogelijkheid om studiebegeleiders te ontmoeten. De studenten 
konden al hun vragen stellen om zich beter voor te bereiden op 
de komende academische uitdagingen.

Na de middag was er tijd voor actie met bumpervoetbal,  
honkbal, Kubb, estafetteloop en vlaggenroof. De geplande  
dropping in de avond werd helaas verstoord door heftige regen, 
maar dit kon de pret niet bederven. In de plaats ervan organi- 
seerden we een gezellige spelletjesavond binnen, met karaoke  
als onverwacht hoogtepunt.

DAG 3: OCHTENDACTIVITEITEN  
EN “VUILE” SPELEN

De onthaalmidweek is niets voor couch potatoes. De ochtend 
van 13 september werd ingezet met een loopsessie van onge-
veer 5 kilometer. Degenen die liever niet wilden rennen konden 
deelnemen aan de ochtendgymnastiek. Daarna volgden leuke 
spelletjes om het praesidium van Ekonomika beter te leren 
kennen, zoals het raden van wie wie was aan de hand van 
kinderfoto’s.

In de namiddag stonden er ‘vuile’ spelen op het programma, 
met activiteiten als verf TicTac-boem en estafettelopen met 
een ei. De dag werd afgesloten met een introductiecantus, 
waarbij de eerstejaars alvast een voorsmaakje kregen van de 
cantussen in Leuven, en in het bijzonder die van Ekonomika.

DAG 4: TERUG NAAR LEUVEN

Op donderdag keerden de deelnemers terug naar Leuven – 
helemaal klaargestoomd om goed voorbereid te zijn op de 
komende studieperiode, waaronder de wiskundeweek.

De Onthaalmidweek van Ekonomika bood niet alleen de kans 
om nieuwe vrienden te maken, maar ook om de eerste stappen 
te zetten in het studentenleven van Leuven. Hopelijk heeft de 
onthaalmidweek geholpen om de overgang naar het academi-
sche leven soepeler te laten verlopen en zullen de herinnerin-
gen aan deze vierdaagse de studenten voor de rest van hun 
studiecarrière bijblijven.

Barbara Bastien en Margaux Horevoets

Een inleiding tot het studentenleven 
in Leuven: onthaalmidweek 2023. 
Van 11 tot en met 14 september namen zo’n 60 enthousiaste eerstejaarsstudenten 
van de Faculteit Economie en Bedrijfswetenschappen (FEB) deel aan de jaarlijkse 
Onthaalmidweek van Ekonomika. Deze vierdaagse activiteit bood de perfecte 
gelegenheid om elkaar te leren kennen, vertrouwd te raken met Ekonomika,  
en een eerste inzicht te krijgen in wat hun studie aan de FEB zou inhouden.
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Spannende  
24-urenloop met 
boze weergoden 
Verovert Apolloon, de studentenvereniging van de faculteit Bewegings- en 
Revalidatiewetenschappen, weer de eerste plaats? Zal Ekonomika er deze keer 
wél in slagen om de derde plaats te bemachtingen? En zullen de weergoden ons 
gunstig gezind zijn? Een aantal spannende vragen die door ons hoofd gierden  
in afwachting van het startschot van de jaarlijkse 24-urenloop op 24 oktober. 

Students@FEB

BACK TO THE 3RD PLACE!

Zoals elk jaar kwam het 24-urenteam met een weergaloos 
thema op de proppen. Deze editie was dat “Back to the Future”, 
een idee dat voortkwam uit de diepe wonde die vorig jaar was 
achtergelaten na een betwistbare gedeelde derde plaats. 

We keerden terug naar 2021, waar we achterhaalden hoe 
we ‘de boeren’ terug op hun (vierde) plaats konden zetten.  
Om onze lopers te inspireren alles uit de kast te halen, toverden 
we onze stand om tot een DeLorean sportauto – en dat heeft 
geholpen!

VOORBEREIDINGEN

We startten het academiejaar sportief met twee loopsessies per 
week die vanaf het begin zeer aanstekelijk bleken te werken, 
zeker bij onze internationals. Ook dit jaar streefden we naar 
meer inclusiviteit, met loopsessies voor en door meisjes – een 
initiatief dat erg goed onthaald werd en veel vrouwelijk geweld 
aantrok. Deze actie heeft zeker zijn vruchten afgeworpen!  
Door een iets stroevere loperswerving vorig jaar, organiseerden 
we dit jaar een ‘belweek’, waarin wij elke dag studenten opbel-
den die de afgelopen jaren voor ons hadden gelopen om te 
polsen of zij interesse hadden om dat dit jaar opnieuw te doen.  
Dit resulteerde enerzijds in een sterke strategie en anderzijds in 
meer vertrouwen binnen het team. 
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Na een enerverende opbouw in de regen en wat logistieke  
problemen bij de Leuvense studentenkoepel LOKO hoorden 
we om 20 uur het langverwachte en bevrijdende startschot.  
Na een teleurstellend begin konden we uiteindelijk de achtervol-
ging toch inzetten en de nacht goed aanvatten. We slaagden 
er zelfs in om LBK, de Leuvense Bio-ingenieurskring (vroeger 
de Landbouwkring), om 01:00 AM van hun troon te stoten en 
onze voorsprong uit te breiden naar vijf toeren tegen het einde 
van de nacht!

De ochtend werd geopend met een stevige wolkbreuk, waar-
door de stressniveaus ongeziene hoogtes bereikten: LBK heeft 
namelijk al vaker bewezen goed om te kunnen gaan met regen. 
Zou onze voorsprong stand kunnen houden? Gelukkig wer-
den onze lopers hierdoor niet afgeschrikt en zorgden net voor 
een versnelling. Tegen 14 uur konden we een voorsprong van  
15 toeren neerleggen, 20 toeren was het nieuwe doel.

Dit bleek niet te hoog gegrepen want tegen 17 uur bereikten we 
de kaap van 20 toeren voorsprong. Met een gerust hart konden 
we de laatste drie uur uitlopen om uiteindelijk te eindigen met 
een mooie 22 ronden voorsprong op LBK.

SFEER

Ter aanmoediging van de lopers zette een geweldig team lied 
na lied in. We konden rekenen op onze geweldige comitéleden 
die in elke bocht van het parcours de lopers naar de overwin-
ning schreeuwden. Daarnaast was VTK (Vlaamse Technische 
Kring, de studentenverenigig van de ingenieurs) zoals altijd een 
vaste waarde bij de sfeermakers.

LOPERS

We besloten dit jaar onze loperstactiek over een andere boeg 
te gooien. Omdat er minder eerstejaars meeliepen, hebben 
we vooral ingezet op oude bekenden. De lopers werden  
tactisch ingedeeld in groepen, zo hadden we het IPO-team,  
het Bullteam (waar al onze eerstejaars in zaten) en het FED-team  
(met onze internationals). Op moeilijke uren konden we ook 
rekenen op onze ‘working class heroes’. 

WINNAARS

Het cliché dat Apolloon gegarandeerd verliest van VTK bij 
regenweer is bij deze achterhaald, want na een spannende 
strijd veroverde Apolloon de eerste plaats, de zesde overwin-
ning op rij, met 1071 rondes. VTK haalde een tweede plaats 
met 1070 rondes en Ekonomika werd derde met 1029 rondes! 

Axel Leemans en Eva Cornelis
We konden rekenen op geweldige 
comitéleden die de lopers in  
elke bocht van het parcours naar 
de overwinning schreeuwden.



Students@FEB

44

Erasmusavonturen 
van FEB-studenten  
Een studieavontuur in het buitenland is een ervaring die voor altijd  
in je geheugen gegrift blijft. Dat kunnen FEB-studenten Vincent Caers  
en Dries Rietveld volmondig beamen.

Vincent Caers
ILLINOIS, VERENIGDE STATEN

“Sportgebeuren is ronduit 
fantastisch”

WAT ZIJN DE BELANGRIJKSTE CULTURELE VERSCHILLEN 
TUSSEN DE BUITENLANDSE UNIVERSITEIT EN DE KU LEUVEN?

Hier in Illinois wordt meer rekening gehouden met studenten 
– en dan specifiek de internationale studenten. De universiteit 
organiseert superveel events voor ons, in Leuven zijn het vooral 
studentenverenigingen die dit doen. Hierdoor voelen studenten 
zich veel meer verbonden met de universiteit en zijn ze apetrots 
dat ze er studeren. Een gevolg daarvan is dat iedereen mer-
chandise van de school draagt. Als je dat in Leuven zou doen, 
zou je raar bekeken worden. Daarnaast eindigt het student-zijn 
niet na de studies, veel alumni blijven een hechte band behou-
den met de universiteit. Zo is er het “homecoming weekend”, 
waarbij oud-studenten voor een weekend terugkeren naar de 
Alma Mater om mee te doen aan allerlei activiteiten. Ik denk 
dat dit het belangrijkste culturele verschil is met de KU Leuven,  
de band van de unief met de studenten. Daarnaast zijn de 
lessen en de communicatie veel informeler. Klassen zijn klein, 
ongeveer 30 studenten, en er wordt meer ingezet op een 
band creëren met de professor, wat het leren leuker maakt.  
Amerikanen zijn ook meer open-minded en altijd supervriendelijk.  
Maar misschien is dat wel omdat je een international bent?
 
HEB JE TIJDENS JE ERASMUSPERIODE NIEUWE 
VAARDIGHEDEN OF COMPETENTIES VERWORVEN  
DIE JE KUNT TOEPASSEN IN JE ACADEMISCHE  
OF PROFESSIONELE LEVEN? 

Allereerst heb ik veel bijgeleerd op academisch vlak, aangezien 
je je vakken kan kiezen op basis van je interesses. Daarnaast 
zijn mijn sociale skills sterk toegenomen: je wordt gedropt in een 
compleet nieuwe omgeving en moet op eigen houtje nieuwe 
vrienden maken en mensen leren kennen. Tot slot leer je om 
zelfstandig te zijn: mama en papa zijn er niet om je te helpen, 
dus je ontdekt hoe het is om als volwassene te leven en voor 
jezelf te zorgen.

 

HEB JE DEELGENOMEN AAN EXTRACURRICULAIRE 
ACTIVITEITEN OF BEN JE LID GEWORDEN VAN EEN 
STUDENTENVERENIGING? ZO JA, HOE VERSCHILT DIT  
VAN JE ERVARINGEN MET EKONOMIKA?

Ik heb aan meer extracurriculaire activeiten deelgenomen  
dan ik in Leuven zou doen, omdat dit in Amerika veel couranter 
is. Zo was ik aangesloten bij de ‘Illinois Men’s soccer club’,  
de voetbalclub van de Universiteit, een beetje vergelijkbaar 
met de voetbalploeg van Ekonomika, maar dan intensiever 
en competitiever. Of de Association for Information Systems, 
een ‘registered student organization’ (RSO) die wekelijks 
samenkomt en waar je vanalles leert over informatiesystemen, 
maar evengoed je professionele ontwikkeling aanscherpt door 
te leren hoe je een CV opstelt, een sollicitatiegesprek doet, etc. 
Daarnaast organiseren ze ook social events zoals een BBQ, 
ijsschaatsen … Dit vind je niet bij Ekonomika, het zou wel een 
leuke toevoeging zijn. De vraag is natuurlijk hoeveel mensen 
hierin geïnteresseerd zouden zijn. Ik was ook aangesloten bij 
‘Traveling Illini’, een RSO die reizen door Amerika organiseert, 
vooral voor internationale studenten. Je betaalt een membership 
fee en kan je daarna inschrijven voor verschillende trips.  
In Amerika heb je honderden soortgelijke RSO’s met elk hun 
eigen specialiteit: schaken, wiskunde, fysika, videogames …
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Dries Rietveld
CANADA

“Examen afleggen in een roze 
slaapkamer”

WAT ZIJN DE BELANGRIJKSTE CULTURELE VERSCHILLEN 
TUSSEN DE BUITENLANDSE UNIVERSITEIT EN DE KU LEUVEN?

Aangezien Canada zo dicht tegen de VS ligt, zal het niet verba-
zen dat de lessen erg gefocusd zijn op cases. Per week moes-
ten we gemiddeld 6 à 7 cases voorbereiden, die gemiddeld 
uit 20 pagina’s én bijlagen bestaat. Je moet dus erg veel lezen 
en voorbereiden. 20 percent van je eindtotaal gaat naar klas-
contributie. Enkel aanwezig zijn is niet voldoende, je moet ook 
actief deelnemen. Een klas is eigenlijk een discussiegroep waar-
in je je mening en je argumenten in een groep van van 20 à 50  
personen gooit. Enorme verschillen dus met Leuven. Professo-
ren mag je soms met hun voornaam aanspreken.

HEB JE TIJDENS JE ERASMUSPERIODE NIEUWE VAARDIG-
HEDEN OF COMPETENTIES VERWORVEN DIE JE KUNT  
TOEPASSEN IN JE ACADEMISCHE OF PROFESSIONELE LEVEN?

Al die casestudies ben je na een tijd echt kotsbeu. Maar ze zijn 
leerrijk en interessant. Ik ben ervan overtuigd dat ze me zullen 
helpen bij het sneller doorgronden van een probleem, om direct 
tot de kern van de zaak door te dringen. Het geeft je ook meer 

inkijk in het werk van een consultant – wat me zal helpen bij mijn 
zoektocht naar een job na de masteropleiding.

HEB JE DEELGENOMEN AAN EXTRACURRICULAIRE 
ACTIVITEITEN OF BEN JE LID GEWORDEN VAN EEN 
STUDENTENVERENIGING? ZO JA, HOE VERSCHILT DIT  
VAN JE ERVARINGEN MET EKONOMIKA?

Doordat iedereen in het weekend op kot blijft is er een rijk 
extracurriculair leven. Canadese studenten hebben doorheen 
de jaren tal van clubs opgericht over uiteenlopende dingen:  
er is een ijsbadclub, een menstruatieclub, een eekhoornclub, 
een schermclub, een bloeddonorclub. Zelf ben ik lid geworden 
van het “concertorkest”. Deze clubs nemen het wat minder 
serieus, ze zijn er puur voor de fun of draaien rond een gemeen

WAT WAS JE MEEST MEMORABELE ERVARING?

Ik heb verschillende onvergetelijke ervaringen gehad, maar 
twee dingen staken er toch bovenuit. Allereerst de reizen die 
ik heb gemaakt doorheen Amerika en de mensen die ik er heb 
leren kennen. Natuurlijk is het super leuk om in het buitenland 
te studeren, maar het is minstens even belangrijk om het land 
en de cultuur te leren kennen. Dankzij die RSO ‘Traveling Illini’ 
heb ik verschillende reizen zeer goedkoop kunnen doen en tips 
uit eerste hand gekregen.
 
Daarnaast is het sportgebeuren in Amerika ronduit fantastisch 
en dan vooral de football games. Iedereen weet wel dat Ameri-
kanen sport belangrijk vinden en dat elke universiteitsstudent na 
de lessen ook aan sport doet, maar je kan alleen maar begrijpen 
hoe bijzonder dit is, als je het zelf hebt ervaren. Een sportevent 
is niet zomaar de match op zich, maar ook alles wat errond 
hangt. Je moet het zien als een echte Game Day: je bent de hele 
dag bezig met het evenement. Ze doen een ‘tailgate’ op voor-
hand waar je kan gaan drinken, er worden spelletjes gedaan,  
een BBQ georganiseerd, er zijn families aanwezig niet enkel  
studenten, en je wordt enorm betrokken als internationale  
student. Mensen vinden het superleuk om met je te praten. 
 
WAT WAS EEN MINDER POSITIEVE ERVARING? 

Een voor de hand liggende ‘negatieve’ ervaring is dat je in 
Amerika pas mag drinken vanaf 21 jaar. Ik heb het geluk gehad 

dat je op de campus van UIUC de bars binnen mag vanaf  
19 jaar. Het is blijkbaar een van de weinige campussen waar dit 
mag. Dus op zich had ik hier geen last van op de campus zelf, 
maar als je uit wilt gaan in de grotere steden heb je een fake ID 
nodig als je een club binnen wilt. Een tweede mindere ervaring 
was het vele huiswerk, zeker in vergelijking met de KU Leuven. 
In Amerika worden de meeste punten tijdens het jaar gegeven 
op basis van taken die je moet doen. Dat was even wennen 
omdat je veel meer bezig bent met school. Maar eens je het 
gewoon bent, is het veel leuker omdat de leerstof gespreid is 
over het jaar en de examens minder stressvol zijn. Bovendien 
heb je voldoende tijd om naast je huiswerk om leuke dingen te 
doen, zolang je je maar goed organiseert.

HEB JE ADVIES VOOR ANDERE STUDENTEN DIE OVERWEGEN 
OM EEN ERASMUSUITWISSELING TE DOEN? WAT ZOU JE HEN 
AANRADEN OM HET MEESTE UIT HUN ERVARING TE HALEN?

Je wordt gedropt in een compleet nieuwe omgeving met 
nieuwe mensen en zonder ouders. Zorg er voor om zo snel 
mogelijk mensen te leren kennen. Een goede plaats om dit  
te doen zijn de ‘welcome events’ aan het begin van het jaar. 
Daarnaast is het ook handig om op voorhand in contact te 
komen met andere studenten van KU Leuven die naar dezelfde 
locatie gaan als jij. Maar het belangrijkste is dat je geniet. 
School is even bijzaak – zorg wel dat je slaagt ! – en geniet van 
deze onvergetelijke periode!
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schappelijke interesse. Ekonomika probeert daarentegen op 
zoveel mogelijke manieren iets te betekenen voor studenten: 
voor hun persoonlijke ontwikkeling, de eerste carrièrestappen 
via jobbeurzen, sportevenementen of fenomenale feestjes en 
natuurlijk een fakbar. Ekonomika biedt ’s middags zelfs brood-
jes aan! Zo’n concept bestaat in Canada niet. 

WAT WAS JE MEEST MEMORABELE ERVARING?

Op reis naar de Rocky Mountains in Alberta waar wel wat vulka-
nische activiteit in de grond zit hebben we een plons genomen 
in een bad van 40 graden, volledig verwarmd door de berg!  
Na een hele dag in de kou te hebben gewandeld was dat genie-
ten. We vielen zelfs bijna flauw door het temperatuurverschil. 
Ook een gedenkwaardig verhaal: we zouden naar de Rocky 
Mountains vertrekken vrijdag vóór de herfstvakantie, midden 
in de midterm-examenperiode. Ik had natuurlijk niet nageke-
ken of we belangrijke deadlines hadden die dag. En natuurlijk 
had ik een examen. Ik ben toen met mijn professor Financiële 
Planning gaan praten, een veteraan uit het bankwezen die met 
zijn 80 jaar het oudst gediende “distinguished faculty member” 
was. Hij was erg behulpzaam en ik mocht na de reis bij hem 
thuis het examen gaan afleggen. Zijn vrouw bracht me een 
kopje thee, en vanuit de vroegere (roze!) slaapkamer van zijn 
inmiddels 30 jaar oude dochter heb ik het examen afgelegd.

WAT WAS EEN MINDER POSITIEVE ERVARING? 

Wel, ik zou liegen als ik zeg dat het makkelijk was om mijn 
familie achter te laten. Vooral de eerste weken viel dat zwaar.  
Je hebt nog geen echte vriendengroep, je probeert zoveel 
mogelijk activiteiten te doen maar er zijn zoveel dode momen-
ten. Op die momenten miste ik de pannenkoeken van bomma 
en bompa, fietsen naar oma op zondagmiddag of gezellig naar 
een film kijken met ons gezin. Op die ogenblikken heb ik me 
vaak afgevraagd: wat bezielt me om een fantastische vrienden-
groep in Leuven, een gezellig kotleven, een warme familie en 
leuke hobby’s achter te laten?

HEB JE ADVIES VOOR ANDERE STUDENTEN DIE OVERWEGEN 
OM EEN ERASMUSUITWISSELING TE DOEN? WAT ZOU JE HEN 
AANRADEN OM HET MEESTE UIT HUN ERVARING TE HALEN?

Dat sluit aan bij het vorige antwoord. Spring, ondanks de 
onzekerheid en het gemis, toch in het avontuur en doe het 
gewoon! Het voelt geweldig om uit je comfortzone te stappen 
en te weten dat je alles wat je tijdens de uitwisseling bereikt, 
aan jezelf te danken hebt. Dat gevoel van trots en zelfvertrou-
wen is die gemiste pannenkoek echt waard. Voor de rest is 
het belangrijk om te luisteren naar het advies van uitwisselings- 
studenten die eerder naar jouw universiteit gingen: hun tips 
over welke vakken je best kan nemen, over huisvesting en 
coole dingen die je kunt doen zijn erg waardevol en kunnen je 
veel tijd en moeite besparen.

Margaux Janssens
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De Leuvense  
Fonskes:  
een zoet avontuur  
voor FEB-studente  
Louise Boute 
FEB-studente Louise Boute kreeg onlangs het fantasti-
sche aanbod om in familiebedrijf de Leuvense Fonskes 
te stappen. Ze krijgt de kans om haar stempel te zetten 
op de heerlijkste business ter wereld: chocolade!

In 1992 hebben mijn grootmoeder en haar beste vriendin, Lies-
beth, de Leuvense Fonskes opgericht. Dit ontstond vanuit hun 
passie: desserts! Ze brachten een receptenboekje uit met alle 
lievelingsdesserten van hun vriendinnen. Gedurende de kerst-
periode stonden ze met deze desserts op de kerstmarkt. Toen 
kwam er meermaals de vraag: ‘Is er geen typische Leuvense  
specialiteit?’ Zo zijn de Leuvense Fonskes ontstaan. Mijn groot-
moe en Liesbeth waren verantwoordelijk voor het creatieve 
aspect van ons bedrijf, terwijl mijn papa en opa zich meer op de 
backoffice concentreerden. Mijn zus en ik rolden hier de afge-
lopen jaren een beetje mee in, van het bezoeken van verkoop-
punten tot het opstellen van facturen. Moederdag van vorig jaar 
staat een beetje als symbolische dag voor deze transitie.

KUN JE ONS MEER VERTELLEN OVER DE KERNWAARDEN  
VAN LEUVENSE FONSKES, ZOALS KWALITEIT EN TRADITIE? 
HOE WILLEN JULLIE DEZE WAARDEN HANDHAVEN?

We zijn een gezellig familiebedrijf en willen dat ook zo houden! 
Onze kernwaarden draaien om het familiegevoel. We werken 
al jaren samen met dezelfde chocolatier en hebben een sterke 
band met hem opgebouwd. Hoewel we op termijn geïnteres- 
seerd zijn in groei, behouden we momenteel onze schaal,  
vooral omdat het nog zoeken is naar de juiste balans tussen 
mijn studie en werk bij Ekonomika en het bedrijfsleven. Op de 
lange termijn willen we graag een nieuw Leuvens streekproduct 
op de markt brengen, daar denken we momenteel over na.

WAT ZIJN VOLGENS JOU DE VOORDELEN EN UITDAGINGEN 
VAN HET RUNNEN VAN EEN FAMILIEBEDRIJF?

Het voordeel van een familiebedrijf is de flexibiliteit en de 
mogelijkheid om elkaars buffer te zijn, waardoor iemand altijd 
kan inspringen wanneer dat nodig is. Bovendien hebben wij 
elk wel een vaste rol, maar is de kennis over het bedrijf breed 
verspreid zodat wij elkaars taak op elk moment kunnen over- 
nemen. Communicatie is eenvoudig, en we kennen elkaars 
sterke en zwakke punten. Een uitdaging is echter het hand- 
haven van professionaliteit op de werkvloer, omdat de scheids-
lijn tussen werk en privé soms moeilijk te vinden is.  

WAT VOOR UITDAGINGEN VERWACHT JE TEGEN TE KOMEN 
ALS JONGE ONDERNEMER IN EEN LEIDINGGEVENDE ROL?

Mijn zus Caroline en ik hebben het momenteel erg druk,  
wat soms kan leiden tot verminderde aandacht voor de  
Leuvense Fonskes, gezien het niet onze voltijdse baan is.  
Ook kan het zijn dat mensen in de branche ons, twee jonge 
vrouwen, niet altijd serieus nemen. Gelukkig hebben we  
dankzij positieve ervaringen met onze verkooppunten en  
chocolatier hier momenteel geen last van.

HEB JE ADVIES VOOR ANDERE JONGE ONDERNEMERS  
DIE BETROKKEN ZIJN BIJ FAMILIEBEDRIJVEN OF DIE 
OVERWEGEN OM DEEL TE NEMEN AAN HET MANAGEMENT 
VAN EEN BEDRIJF?

Bij ons is er ruimte om fouten te maken en ervan te leren,  
wat natuurlijk een groot voordeel is. Af en toe een sprong in 
het diepe wagen en fouten durven maken, raad ik zeker aan,  
maar zorg ervoor dat dit niet leidt tot conflicten. Onze familie en 
ons gezin blijven altijd op de eerste plaats staan.

WAT ZIJN ENKELE VAN DE MEEST OPWINDENDE  
PROJECTEN VOOR DE TOEKOMST VAN DE LEUVENSE 
FONSKES DIE JE GRAAG WILT DELEN?

Het toekomstig project waar ik heel erg naar uitkijk is onze toe-
ristencampagne. Toeristen zijn nieuwsgierig naar de betekenis 
van het Fonske op het Rector De Somerplein en het verhaal 
erachter. Het Fonske of ‘Fons Sapientiae’ staat voor ‘bron van 
wijsheid’. Terwijl het Fonske in een boek studeert, giet hij een 
drankje in zijn hoofd – in een studentenstad als Leuven wordt 
doorgaans aangenomen dat dit bier is. De Leuvense Fonskes 
staan dan ook symbool voor wijsheid én jeugdigheid. We willen 
onderzoeken hoe we toeristen meer kunnen betrekken bij dit 
verhaal en ervoor zorgen dat we zichtbaar zijn op plaatsen 
waar zij komen.

Margaux Janssens
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De jaren vliegen voorbij. De afstand wordt vaak groter, 
waar door het contact met oude studievrienden soms 
verwatert. Elkaar terugvinden kan nu via KU Leuven 
Connect, het alumni platform van de universiteit.  
 
De naam spreekt voor zich: KU Leuven Connect verbindt  
jou met alumni van over de hele wereld. En dat niet alleen. 
Hier lees je nieuws over je faculteit en alma mater, profiteer je 

van exclusieve voordelen, blijf je groeien met ons aanbod 
levenslang leren en handige loopbaantools.  
 
Meld je vandaag aan en ervaar de kracht van je netwerk. 

In de wiskunde heet het een verzameling. 
In de biologie een rijk. In de sociologie een groep. 

Bij KU Leuven is het 
een onschatbaar netwerk.

KU Leuven Alumni. Gisteren heeft toekomst.

Blijf in contact met andere 
alumni en je alma mater  
via de online community   

KU Leuven Connect.
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